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JOSEF FALTA:

NEPŘÍTEL NA OBZORU.
Stále se zápasí s pozůstatky nacistické diktatury a s roz

pínavostí, útočností a klamáním diktatury komunistické. A 
tak třebaže si lidstvo zoufale přeje míru, pokoje, přátel
ství, všestranného rozvoje a zdokonalení, každý den nám 
přináší nové konflikty a nová nebezpečí tím horší, čím více 
pokročil vývoj vědy a techniky. Do nacismu měli lidé prá
vem přímo povérečnou úctu před vědou, vzdělaností a po
krokem. Nacisté i komunisté poučili nás, že vzdělanost sa
ma o sobě, vzdělanost chladná, neosobní, řemeslná, pokrok, 
který nedbá člověka, může stejně důkladně sloužit dobrému 
jako zlému, nejsou-li lidé vyspělí také mravně.

A to nejde jenom o činnost válečnou, nvbrž o mnohem 
hroznější, záměrné a rafinované vyhlazování celých národů 
a celých ras. Leckde si lidé stěží dovedou představit, co zna
mená vědecky a administračné plánované vyvraždění 6 mi
lionů evropských židů a milionů nebožáků z tak zvaného 
árijského obyvatelstva zemí okupovaných za války nacisty, 
co znamenalo komunistické vyvážení statisíců obyvatel Ukra
jiny, baltských zemí a Polska do asijských stepí a na Sibiř, 
nebo odvlékání nepohodlných politických činitelů z česko
slovenských — a jiných ■— krajů, postupně zabíraných so
větskou armádou, a pak pronásledování a popravy předáků 
jiného politického přesvědčení.

A my si zas těžko vysvětlíme bohorovnou nevšímavost, 
necitelnost lidí, kteří jakživi nebyli ohroženi, jimž nikdo ne
bral svobodu a nikdo je nehnal do koncentráků a do plyno
vých komor, do žalářů a na popraviště. Nevrlý, unavený, 
otrávený postoj ke skutečnostem je klíčem к mnohým zje
vům, které vidíme kolem sebe. Jen z toho plyne také křik
lavý nezájem o všelidské světové úkoly Spojených států a o 
oběti našich vojáků ve Vietnamu, netečnost к pravdě, že 
tyto vzdálené fronty jsou čím dál zřetelněji obranou americ
kého vnitrozemí, budoucnosti národa, jeho svobod a hospo
dářského, sociálního a kulturního pokroku. Je přece jasné, 
že chráníme sebe a příští pokolení už tím. když chceme za
chovat svobodný život i těm vzdáleným národům, na jejichž 
vztazích к nám musí nám záležet.

Již dlouho tu poukazujeme na to, že nápor v jihovýchodní 
Asii neplatí jenom Vietnamu, ba ani celé Zadní Indii, nýbrž 
veškeré tichomorské oblasti, a že podle obvyklé vyvažovači 
taktiky mezinárodního komunismu budou propukat nejrůz
nější obtíže a větší i menší války v celém tomto rozsáhlém 
prostoru, jehož ovládnutí si komunisté určili za svůj cil.

Začalo se to zesílením komunistických útoků na Jižní Viet
nam, nápadně zvýšeným počtem sovětských letadel a úplně 
novými sovětskými zbraněmi. Následovaly krvavé výtržnosti 
proti Britům v Hongkongu a proti Portugalcům v soused
ním Macau, nové teroristické akce v Kambodži, Laosu a 
Thajsku, na Filipínách a válečné hrozby komunistické Se
verní Koreje, nové podněcování bouří v indickém přímoř
ském státě Kerala, jakož i záškodnické války v latinské 
Americe, organisované z Kuby.

Nyní konečně válečné plaménky přeskočily až к Arabské
mu poloostrovu, kterého se chce zmocnit diktátor Spojené 
arabské republiky Nazír, a dospěly až к nejchoulostivějšímu 

místu, к oblasti Suezu, kde se zatím tři arabské státy chy
stají zničit Izrael, výspu demokracie a pokroku, jehož státní 
samostatnost byla vyhlášena právě před 19 lety.

Píle izraelských osadníků, důmysl vzdělaných přistěhoval
ců, oddanost snu, který se splnil po dvou tisíciletích, promě
nily zemi, jež byla takřka pouští, ve stát s vyspělým země
dělstvím a stále rostoucím průmyslem, ve významného čini
tele hospodářského i politického. Závist nepřejícných sousedů 
ohrožovala Izrael vojenskými vpády, ničením zavodňovacích 
zařízení, plynového a petrolejového potrubí, vypalováním fa
rem a ubíjením osadníků a dvojím pokusem o rozdrcení 
státu. Izrael se ubránil a nyní je terčem útoku zas. Má dva 
a půl milionů obyvatel a sousedé, kteří první proti němu 
zmobilisovali armády vyzbrojené Sovětským svazem, mají 
45 milionů lidí, tedy skoro dvacetkrát tolik.

Nikdy jsme si neuvědomovali tak jako teď drtivou prav
divost a dosah Goethova verše, že kletbou zlého činu je právě 
to, že může plodit zase jenom zlé. Před deseti lety, když 
Francie a Britanie chtěly zajistit platnost smlouvy o Suez- 
ském průplavu, který samy vybudovaly, byly hrozbami So
větského svazu a nátlakem tehdejší naší vlády donuceny 
odejít. Vzniklo z toho mnoho hořkosti a nedůvěry na straně 
našich spojenců a dosud nám to působí nepříjemné potíže.

Suezská aféra upevnila na celém Blízkém východě posta
vení a vliv Sovětského svazu. Spojené arabské republice 
jsme v té aféře' pomohli obilím i penězi, a zvýšili Nazírův 
prestiž, mnohamilionovým nákladem zachránili jsme vzácné 
staroegyptské stavby a umělecké památky. — Přehradu, 
která tato místa zatopila, zbudoval ovšem Sovětský svaz, 
který se půjčkami, “dary” a zejména výzbrojí tak zavděčil 
arabským imperialistům, že Nazir za všecko naše dobré ve
řejně poradil Spojeným státům — aby se šly utopit.

Loni v dubnu sešli se v Ankaře zahraniční ministři států, 
které jsou členy svazu na obranu Středního východu, a v 
závěrečném prohlášení uvedli, že celá oblast je ohrožována 
podvratnou činností a útočností. Od té doby, jak jsme řekli 
již několikrát, znovu vyslovily tyto obavy Irán, Turecko a 
Jordánsko, a v Řecku byl snad v poslední chvíli zmařen 
převrat připravený komunisty a s nimi spolčenými živly. 
Nemůžeme se zbavit podezření, že úklady v oblasti Tichého 
oceánu a Středozemního moře spolu souvisí, neboť jde téměř 
vesměs o země Atlantského obranného svazu. Sem náleží i 
nedávné odhalení sovětské špionážní sítě v Itálii, prostřené 
po obou březích Středozemního moře. Je také nápadné, že 
nejnebezpečnější sovětský vyzvědač, odsouzený v Londýně к 
nejdelšímu trestu žaláře, byl po záhadném útěku z věznice 
nedávno spatřen v Káhiře, kde před svým zatčením byl brit
ským konsulem a již tehdy pracoval pro sověty.

Za této situace si snadno představíme, že obchvacování 
demokracií se nezastaví u Rudého moře, nýbrž zasáhne i 
Afriku, kde Nazír již dlouho usiluje o Súdán, a kde při Stře
dozemním moři leží i Libye, kterou na konci druhé světové 
války chtěl dostat do svěřenství Sovětskv svaz, jenž v ny
nějším konfliktu o Izrael tak důrazně slibuje pomoc arab- 

(Dokončení na str. 4.)
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50 LET ČSR A ZAPOMENUTÁ WASHINGTONSKÁ DEKLARACE.
Blíží se 50. výročí založení Československé republiky a při

pravují se různé oslavy a akce. Informační články, které к 
tomuto výročí vycházejí, velmi často opakují starou chybu, 
která je téměř tak stará jako Československo. Už po léta se 
totiž tvrdí, že T. G. Masaryk vyhlásil čs. nezávislost 26. října 
1918 ve Filadelfii, přímo na místě, kde byla 4. července 1776 
vyhlášena americká nezávislost. To je ovšem omyl, jak se 
snadno přesvědčíme v učebnicích čs. dějin, kde se hovoří o 
“Washingtonské deklaraci” a v Masarykově “Světové revo
luci”, kde se dočteme, že čs. nezávislost byla vyhlášena ve 
Washingtoně už 18. října 1918 a že 26. října 1918 (ve “Svě
tové revoluci” je chyba tisku: uvádí totiž datum 23. října) 
T. G. Masaryk přečetl na nádvoří “Independence Hall” ve 
Filadelfii společné prohlášeni “Demokratické unie střední 
Evropy”, tedy zástupců středoevropských národů, kteří tam 
měli ve dnech 23. až 26. října 1918 manifestační konferenci.

Problém této historické záměny, která se udržuje při ži
votě někdy i záměrně zejména ve Spojených státech od roku 
1918, si velmi brzy uvědomil očitý svědek mnoha tehdejších 
událostí, vedoucích к vyhlášení svobodného Československa. 
Byl to profesor Dr. Lev Zelenka-Lerando, který byl ve dva
cátých letech universitním profesorem v Pennsylvanii ä před- 
tím archivářem Válečné komise státu Ohio. Už roku 1927 
napsal ze svého historického materiálu delší studii, nazva
nou “Prohlášení nezávislosti československého národa”, kte
rou pak s fotografiemi příslušných dokumentů uveřejnil v 
Národním kalendáři na rok 1928 “Československá Amerika”. 
Ve své studii vypisuje události, které vedly к uznání Pro
zatímní čs. vlády v Paříži v čele s T. G. Masarykem, gene
rálem Štefánikem a Edvardem Benešem. A podrobně se za
bývá, jak došlo к “washingtonské deklaraci”.

Prof. Zelenka-Lerando popisuje ve své studii také události 
ve Filadelfii z 23. až 26. října. Materiál čerpal z měsíčníku 
“The Czechoslovak Review” z listopadu 1918, kde byla celá 
konference popsána a kde také byl uveřejněn text celého 
Washingtonského Prohlášení čs. nezávislosti. Na závěrečné 
slavnosti ve Filadelfii byly početně zastoupeny české a slo
venské spolky, byla tam delegace čs. legionářů, hudba Slo
venského katolického Sokola z Filadelfie a řada jiných na
šich lidí, takže se pak mylně referovalo o dnu 26. října jako 
o Čs. dnu nebo dokonce Slovanském dnu, ačkoliv tam byli 
zastoupeni kromě středoevropských Slovanů i Rumuni a Ita
lové. Toho využil Československý výbor, který organizoval 
čs. účast к tomu, aby získal potřebné finance к úhradě růz
ných nákladů. Opatřil si několik fotografií scény, na které 
Masaryk podepisuje v Independence Hall a pak před ní čte 
Prohlášení Středoevropské unie, a opatřil je těmito popisy: 
“Prohlášení nezávislosti československé a utlačovaných ná
rodů střední Evropy dne 26. října 1918 u Domu neodvislo- 
sti” . . . “Dítky, které udeřily první úder na zvon svobody 
československé a utlačovaných národů střední Evropy dne 
26. října 1918 u Domu svobody” . . . “Prof. T. G. Masaryk 
sedě v historické židli Johna Hancocka v Domu neodvislosti 
podepisuje Prohlášení československé samostatnosti dne 26. 
října 1918” atd.

A tak se stalo, jak připomíná dr. Zelenka-Lerando, že na 
vlastní Prohlášení čs. nezávislosti ze dne 18. října 1918 ve 

Washingtoně publikované, bylo zapomenuto a že Prohlášení 
společných zájmů Středoevropské unie ze dne 26. října 1918 
ve Filadelfii bylo mylně vykládáno za vlastní deklaraci čs. 
nezávislosti.

Tato vážná chyba se opakuje do nekonečna. Už roku 1919 
malíř Alfons Mucha chtěl ve Filadelfii pořídit zvláštní obraz 
věnovaný čs. svobodě. A pak každých dalších deset při osla
vě Československé republiky se mluví jen o Filadelfii a na 
washingtonskou deklaraci se ani nevzpomene.

Autorem dokumentu, jak píše Zelenka-Lerando, v hlavních 
rysech je nesporně sám Masaryk. Popud к jeho vydání při
šel z amerických kruhů, kterým šlo o protitah proti nejno
vějším manévrům císaře Karla. Masaryk původně nebyl pro 
vydání nějakého prohlášení, protože podle jeho názoru vlast
ní vyhlášení nezávislosti učinili již čeští poslanci ve své re- 
soluci z března 1917. Odborníci ho však přesvědčili, že to 
byla jen protestní resoluce. Návrh na Washingtonskou de
klaraci hyl vynrarován v domech číslo 3620 na 16. ulici N.W. 
a číslo 1125 na 14. ulici N.W. a iA. iíjna byl doručen prof. 
M. A. Millerovi, aby jej upravil do dobré angličtiny. IU 
textu pracovala pak dva dny ještě řada lidí, - mezi jinými 
sochař Borglum, Císař, kpt. Hurban, red. Smetanka, Mr. 
Calfee a jini. Nědy po půlnoci, tedy dne 18. října, byl text 
Prohlášení nezávislosti kabelován do Paříže, aby byl doku
ment formálně vydán v Paříži, kde bylo sídlo Prozatímní čs. 
vlády. V Paříži bylo Prohlášení téhož dne v poledne publi
kováno s pařížským datem 18. října 1918. Ráno 18. října 
bylo pořízeno několik kopii a jeden zvláštní exemplář pro 
presidenta Wilsona. Kolem druhé hodiny dostal Prohlášení 
president Wilson prostřednictvím státního departmentu. V 
zápětí státní tajemník Lansing doručil švédskému vyslanci 
předem připravenou odpověď císaři Karlovi. Praví se v ní, 
že pouhá autonomie pro české země už nestačí a že Rakou- 
sko-Uhersko musí v důsledku Prohlášení čs. nezávislosti jed
nat přímo s Čechy.

Prohlášení čs. nezávislosti, jak píše dále Zelenka-Lerando, 
považoval státní department za důležitý příspěvek к zpeče
tění osudu Rakousko-uherské monarchie. Americký tisk uve
řejnil již 19. října 1918 doslovný text Prohlášení, většinou na 
první straně a 20. října vyšla řada příznivých komentářů.

Jistě prospěje věci, když náš tisk nyní příležitostně text 
celého Prohlášení znovu zveřejní.

50. výročí založení Československa bude pro nás příleži
tostí, abychom tuto chybu konečně napravili a abychom ve 
Washingtonu ony události oživili a případné historické pa
mátky z oné doby shromáždili.

Bylo by na místě po letech ocenit i historickou práci prof. 
Zelenky-Lerando, která za ta leta upadla v zapomenutí po
dobně jako “Washingtonská deklarace”. —vnd—

Pozn. redakce: Prosíme čtenáře, kteří znali prof. Zelenku- 
Lerando, aby nám laskavě sdělili informace o jeho osudech 
od roku 1928. Pokoušíme se také zjistit, zda se někde za
choval historický materiál, který prof. Zelenka-Lerando po 
leta shromažďoval.
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VRATISLAV BUŠEK:

NIC ZA ZÁDY VYSÍDLENCŮ (SUDEŤÁKŮ)
MEZI SPOLKOVOU VLÁDOU A Z DOMOVINY VYSÍDLENÝMI 

JE POMĚR DŮVĚRY.
Pod těmito tituly uveřejnil v západoněmeckém časopise 

Die Welt z 13. května 1967 W. Hertz-Eichenrode z Ham
burgu článek, vrhajicí světlo na postoj kancléře Kiesingera 
a spolkové vlády německé.

Sudetští Němci byli rozčilení nad vládním prohlášením 
kancléře Kiesingera, že “Mnichovská dohoda, která byla 
uzavřena pod hrozbou násilí, není více platná.”

Sudetští Němci se ptali, co za těchto okolností znamenají 
další slova kancléřova, že “německá vláda považuje za své 
právo a povinnost chránit všechny Němce.”

Také my jsme se ptali, co myslí kancléř Kiesinger slovy, 
že “Mnichovská dohoda více neplatí” a vytýkali jsme mu, že 
neřekl rovně a jasně, že násilím vynucená mnichovská do
hoda neplatila od počátku.

Také my jsme se ptali, co myslí kancléř Kiesinger slovy 
o “ochraně všech Němců,” tedy nejenom říšských občanů, 
ale i vysídlených sudetských Němců, i Němců dosud mimo 
Reich žijících. Takovouto ochranu všem Němcům na celém 
světě sliboval Hitler, a jménem této ochrany obsadil Pro
tektorát, Polsko a jiné země.

Sudetští Němci, s jiného hlediska nespokojeni projevem 
kancléře Kiesingera, prý měli, jak píše W. Hertz-Eichenrode, 
s kancléřem Kiesingerem mnoho rozhovorů od té doby a 
nyní mají v kancléře zase plnou důvěru.

Vysídlenci jsou s kancléřem zajedno, že “mnichovská do
hoda byla pravoplatně uzavřena” a přestala být platnou te
dy až později. Od kdy, Hertz-Eichenrode neříká, ale má 
zase důvěru v kancléře Kiesingera. Neboť, kancléř Kiesinger 

“uznává právo vysídlenců na domovinu”, i zahraniční mi
nistr Willi Brandt ho uznává a tak tedy se jednou dovíme, 
co všechno sudetští Němci budou z tohoto práva na domo
vinu vyvozovat a co budou vyžadovat na základě pravoplat- 
nostně uzavřené mnichovské dohody. My tušíme co: právo 
na návrat do sudetské domoviny a až tam budou, právo do
máhat se i s tímto územím zase návratu к říši, mocí práva 
na sebeurčení. A říše, za kterou už dnes západoněmecká 
vláda mluví mocí své ochrany všem Němcům na světě sli
bované a zaručované, je bude v těchto jejich nárocích pod
porovat.

Je to vymyšleno na etapy, je to trochu komplikováno tím, 
že Německo nemá ještě mírovou smlouvu a není sjednoceno, 
ale kancléř Kiesinger i Willi Brandt už dnes máji důvěru 
sudetských Němců.

Dobře, že W. Hertz-Eichenrode odhalil německé plány. 
Učinime co bude v našich silách, aby všichni Němci byli 
donuceni uznat, že mnichovská dohoda byla neplatná od 
počátku, protože byla vynucena hrozbou násilí a aby byli 
donuceni uznat i mírovou smlouvou, že německá říše, ani 
západní Německo, nemá žádné právo chránit jiné Němce leč 
své občany, bydlící na jeho území, a aby bylo uznáno, že 
právo na domovinu a právo na sebeurčení jako pouze při
rozená právní zásada, nikdy nemůže ohrozit suverenitu kte
réhokoli státu, tedy ani Československého. Něco se změnilo 
ve světě. Především to, že Německo prohrálo druhou svě
tovou válku, kterou vyvolalo, bezpodmínečně kapitulovalo a 
musí nést všecky toho důsledky.

ZVÝŠENÉ ÚTEKY ČECHOSLOVÁKOV.
EXPO 67 — KANADA.

V posledných niekoľkých rokoch sa počet Čechoslovákov 
utekajúcich z komunizmu stále zvyšuje. Obyvatelia Česko
slovenska využívajú každej príležitisti, aby sa dostali von z 
klietky, v ktorej ich komunisti držia už vyše devätnásť ro
kov. Vymýšľajú všetky možné spôsoby úteku alebo detekcie. 
Činia tak ľudia mladí i starší zo všetkých oborov života, 
robotníci, rolníci, remeselníci, študenti, vojaci, zamestnanci 
štátu a akademicky vzdelaní ľudia. Prichádzajú zo všetkých 
končin Československa a sú medzi nimi i sklamaní komu
nisti.

Nachádzajú sa medzi nimi i takí, ktorí sa nemali špatné, 
iní nepoznali nič iba život v komunizmu a iní zasa zabudli 
na ducha a ideály Masarykovej republiky a prece utekajú 
a hľadajú slobodu. Chcú žiť ako ľudia, podľa vlastnej vôle, 
túžob a uplatňovať sa podľa vlastných schopností. Súčasne 
chcú plne užiť plodov svojho ducha a práce.

Preto utekajú — nie do Sovětského sväzu či do inej ko
munistami ovládanej zeme — ale na západ do slobodného 
sveta, do Nemecka, Rakúska, Itálie a do iných zemí západ
nej Európy. Objavujú sa i v Grécku, na Blízkom východe i 
v Afrike. Túžia hlavne po Spojených štátoch, Kanade i 
Austrálii.

S pomocou organizácií ako je Americký fond pre česko
slovenských uprchlíkov sa i tam behom štyroch až šestich 
mesiacov po úteku dostanú. Čím ďalej tým viac začínajú 
utekať hromadne. Tak koncom marca 1967 z autobusového 
zájazdu do Viedne ich tam ostalo 108. Americký fond pre 
československých uprchlíkov ich procesuje na vysťahovanie 
do Spojených štátov a Kanady. Niekoľkí chcú aj do Austrá
lie. Jedná sa o mladších a vzdelaných ľudí.

Prichádzajú často bezradní, chvíľu trvá kým si uvedomia, 
že ich osud v slobode je v ich vlastných rukách. Po krát
kej dobe však sa plne zapojujú do normálneho života v slo
bodnom svete. Po ťažších začiatkoch a po naučení sa an
glickej reči začínajú pracovať vo vlastných oboroch a skoro 
bez výjimky s úspechom.

Behom posledných týždňov sa v súvislosti s kanadskou 
Expo 67 začalo písať o tajnej dohode medzi Ottawou a Pra
hou, že návštevníci montreálskej výstavy z Československa, 
ktorí by chceli defektovať, budú kanadskou vládou vracaní 
do Československa. Bolo jasné, že sa jedná o propagandu 
pražského režimu na zastrašovanie. Preca však bolo treba 
vec ujasniť úradne. — Na dotaz u ministerského predsedu 
L. B. Pearsona, jeho kancelária nám odpovedala veľmi jed
noznačne. Aby ďalšie komunistické zastrašovanie bolo za
stavené, uverejňujeme anglický text dotazu i odpovede:

Apríl 11, 1967
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JÁN PAPÁNEK:

“The Hon. Lester B. Pearson
Prime Minister of Canada
Dear Sir:

Since I ceased to represent Czechoslovakia in the United 
Nations, where I had the privilege of knowing you, I have 
concentrated a large part of my activities on helping refu
gees from communist Czechoslovakia. Many of them emi
grated to Canada as well as to the United States. During 
the past 19 years the cooperation and help of the Canadian 
authorities was always very good. Moreover, from the infor
mation and contacts I have had with some of the new Cana-



dians, I am sure that they have contributed their skills and 
knowledge in full measure and that they became an asset to 
your great country.

During the last few days the press has brought reports 
that 10,000 people from Czechoslovakia will avail themselves 
of reduced rates to visit Expo 67 and rumors are being 
spread that there is a secret agreement between Canada 
and Czechoslovakia to prevent any defection of those who 
would elect to remain in Canada.

Knowing Canada, her policy to help and protect oppressed 
and persecuted human beings who desire to live in freedom, 
I do not believe that there could be such an agreement. 
However, I would appreciate knowing authoritatively about 
the position of your Government so that I, as president of 
the American Fund for Czechoslovak Refugees, can correct
ly refute these rumors about which I receive many inquiries 
daily since the article appeared in our press.

With cordial personal regards, I am,
Respectfully,

Ján Papánek.”

Dear Mr. Papanek:
The Prime Minister has asked me to acknowledge receipt 

of your letter of April 11.
As stated by the Honourable Paul Martin, Secretary of 

State for External Affairs, in the House of Commons on 
April 5, the report contained in the New York World Jour
nal Tribune was entirely speculative and has no foundation 
in fact. Mr. Martin quite clearly stated that the Canadian 
Government does not enter into agreements of that kind and 
certainly no such agreement was entered into.

Yours sincerely,
Robert H. Bélanger, Secretary

Mr. Jan Papanek, President
American Fund for Czechoslovak Refugees, Inc.
1775 Broadway, Room 430
New York, N. Y. 10019.”

Bolo by dobre, aby priatelia v Kanade upozorňovali 
návštevníkov výstavy z Československa, ktorých vraj má 
byť viac tisícov, že sa nemusia obávať ničoho ak sa roz
hodnú žiť v slobode. Nikto ich nebude nútiť k návratu.

In Memoriam:
K uctění památky zemřelých rodičů věnuje dcera 

Libuše Kalivodová, Oak Park, Ill.............................$25.00
К uctění památky Mr. John Opie, věnují manželé 

Kubíčkovi, Cicero, Ill................................................... 10.00
К uctění památky Mrs. M. Hayder, věnuje M. Hayder, 

La Grange Park, Ill................................................... 10.00
К uctění památky švagra pana Václava Mudry, věnují 

manželé Smuntovi, Chicago, Ill................................ 10.00

Pozvání na sokolský slet v Texasu.
S největším úsilím dokončují se přípravy na Slet Americ

kého sokolstva ve dnech 13.-16. července v Dallas, Texas. 
Vše je v pilné práci a v činorodém nadšeni, ať v tělocvič
nách, jednotách, župách, či ve sletovém výboru, jež vede br. 
Josef Pokladník v Dallasu. Z Chicaga a okolí se připravuje 
autobusová vyjížďka a den odjezdu, ve středu 12. července, 
účastníci nastoupí v pohodlném busu na sedmi-denni zájezd. 
V Dallas budou ubytováni v moderním hotelu a na zpáteční 
cestě budou jeden den a noc v Hot Springs, Arkansas. V 
Dallasu si prohlédnou město a okolí, zúčastní se Sletu, slav
nostního banketu v hotelu Statler-Hilton, kde hlavním šé
fem nad kuchaři je br. Kankrlík, taneční zábavy a jiných 
podniků, jež jsou připraveny pro pobaveni hostů. V Hot 
Springs, Arkansas, bude prohlídka města a okolí, přespání v 
hotelu, večeře, a návrat do Chicaga po jednom týdnu radost
ného cestování. Okružní cesta, vyjížďky a některá jídla atd., 
vše za $138.5. Závdavek $40.00 je nutno složit co nejdříve v 
úřadovně br. Bašty, 3919 W. 26th St., Chicago, Ill. 60623, 
tel. CRawford 7-4800.

Výpravy se též pořádají z Clevelandu, Baltimore, Omaha, 
St. Paul, Los Angeles a jiných měst, kde jsou sokolské jed
noty. Slet se bude pořádat v chlazeném Memorial Stadium 
uvnitř města blíže hotelu Baker. Nyní je čas si objednat 
vstupenky na Slet, na banket, na taneční zábavu, a pod., u 
předsedy Sletového výboru: Josef Pokladník, 7448 Greenville 
Ave., Dallas, Texas 75231.

Sletové nálepky jsou к dostání v úřadovně American So
kol, 5611 W. Cermák Road, Cicero, Ill. 60650. Zašlete jeden 
dolar neb více a podpořte takto Slet!

NEPŘÍTEL NA OBZORU— (Dokončení ze str. 1)
ské rozpínavosti, odmítá jakékoli prostředkování Spojených 
národů a bez obalu spojuje vietnamskou válku s krisí na 
Středním východě a bude tak spojovat postupně ještě bůhví
jaké jiné problémy.

Zapalování válečných ohníčků není od včerejška. Mluvil o 
nich znovu a znovu Chruščev, jenž sice hlásal pokojné sou
žití s demokratickými státy, ale zároveň prohlašoval za do
volenou každou občanskou válku podnícenou komunisty, a 
každý útok, který komunisté podniknou na kterýkoli sou
sední stát s heslem “osvobození”. Přesně tak to dělal Hitler.

Tyto drobné vysilující války, které mají rozptýlit pozor
nost i síly demokratických národů a vyčerpat je hospodář
sky, mají také vzbuzovat strach, že nevzdáme-li se, komu
nisté zahájí velkou válku hned jak se jim naskytne mož
nost.

Východisko není ve vojenském nebo diplomatickém ústupu 
či v kapitulaci před silami mezinárodního komunismu. Spo
jené státy podlehly nerozumné propagandě po prvni světové 
válce, odvrátily se od Evropy a od Společnosti národů a 
osudný omyl poznaly, když už bylo pozdě. Překotné odzbro
jeni po druhé válce je z hlavních příčin studené války. Od
chod z demokratické fronty a kapitulace by dnes znamenala 
katastrofální zničení všeho, co je výsledkem nráce a bojů 
celých generací, byl by to úpadek hospodářský, kulturní i 
mravní, sociální nevolnictví a politické zotročení. Byl by 
konec všeho demokratického způsobu života. Viděli jsme je
ště málo příkladů?

Výroční schůze Výk. výboru—Dary:
Odbočka James Hovorka, St. Petersburg, Fla...........$1,000.00
Krajanský výbor, Cleveland, Ohio............................. 300.00
Odbočka Dr. Milada Horáková, Chicago ................. 300.00
Odbočka Západní Předměstí ...................................... 200.00
Dr. V. Bušek, New York ............................................ 100.00
Emily Welcl-Růžička, Miami, Fla................................ 25.00

CAPTIVE NATIONS DAY 
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Byly hlášeny dva československé dny na Expo 67, ale jen 
jeden je ten pravý. První je pro nás ve znamení smutku, 
pořádaný komunistickou vládou, někdy v květnu a poněvadž 
kanadští krajané nechtějí mít nic společného s komunismem 
a jeho prisluhovači, uspořádají si svůj československý den 
na světové výstavě dne 1. a 2. července. V tyto dny sjedou 
se do Montrealu krajané z Kanady i ze Spojených států. Je 
to week-end zvlášť významný, poněvadž se oslavuje stoleté 
výročí založeni Kanady.

Na “Kulturním festivalu” v neděli večer, který bude uspo
řádán ve velkém auditoriu Mount Royal High School, vy
stoupí přední představitelé našeho umění v zahraničí: Jan 
Rubeš, prof. Oskar Morawetz, sonranistka Milada Javora- 
Karasová, houslový virtuos prof. Joža Karas, Pavel Javor, 
dr. František Stein, umělecká skupina paní Yvonne Lavalové, 
dvě velké krojované skupiny “Moravských Slováků” z To
ronta a z Chathamu, atd.

Budou to jistě velké dny Čechů a Slováků v zahraničí, jež 
budou dokladem, že v cizině nezapomínáme na svou národ
ní kulturu, ale že ji zachováváme a rozmnožujeme.

Na konec ještě malé upozornění přátelům, kteří se v 
Montreale hodlají zdržet několik dnů: Je nejvyšší čas, aby 
si zajistili noclehy u Sletového výboru, neboť všechny ho
tely a motely jsou už dávno obsazeny. Pište br. ing. B. 
Faltovi, 2375 McNeil Rd., Town of Mount Royal, P. Q., 
Canada.

Nedělní představení předcházejí v sobotu dopoledne so
kolské závody v Mount Royal High School, slavnostní ve
čeře v sokolovně (1921 Dupont St.) a večer vystoupení diva
delní skupiny Jana Snížka z New Yorku, která uvede jedno- 
hodinovou parodii na film “Zrodila se hvězda”. Vyhrávat 
budou dvě kapely, krojovaná družina z Chathamu a jazzový 
smihnr n Karlínu

ČS. PAVILÓN.

Po velkém úspěchu na bruselské světové výstavě před ně
kolika lety pražská vláda by se ráda dopracovala při nej- 
menším stejného výsledku a proto vynaložila mnoho peněz, 
námahy a nesporného důvtipu čs. odborníků v plánováni 
svého pavilónu, který bude stát na 14 mil. dolarů, o 5 mi
lionů dolarů víc než pavilón Spojených států. Dle odhadu 
World Journal Tribune, jenom Kanada a Sovětský svaz ma
jí nákladnější pavilóny. Skvěle to vystihl Ladislav Radim- 
ský ve svém článku “ČSSR na Expo 67” v minulém čísle 
Věstníku, co sleduje pražská vláda: vytvoří světu falešnou 
představu bohatého a šťastného národa. Bude se honosit 
starou kulturou i moderním uměním a ve svých jídelnách 
bude předkládat americkým návštěvníkům hostiny o jakých 
se doma československým občanům už ani ve snu nezdá. 
Pražská vláda shání, shání zoufale, aby mohla zaplatit splát
ku na starý dluh Kanadě za 300,000 tun kanadské pšenice, 
na úvěr.

Československý pavilón má ještě jeden cíl, nejen získat za
kázky československému průmyslu a dolary, ale i přízeň 
americké veřejnosti, zvláště krajanů. Komunismus bude za
kryt falešnou maskou a všude budou jen přívětivé tváře. 
Přípravou na námluvy je např. článek J. Griši Spurného, 
předsedy Čs. ústavu zahraničního, vydavatele “Českosloven
ského světa”, časopisu psaného komunisty к získání neko- 
munistů-krajanů. Chicago a jiná krajanská střediska bývají 
čas od času zaplaveny touto vlnou. Ve svém článku komu
nistický mluvčí svolává “krajany pod prapor národa a re
publiky”. Běduje nad odchodem starokrajanů, kteří museli 
do ciziny za chlebem a raduje se, že "teprve nastoleni no
vého socialistického pořádku zastavilo bolestný odtok české 
a slovenské krve do ciziny.”

My a celý svět však víme, že “odtok” byl zatarasen želez
nou oponou a že "nový pořádek” vybudoval strážné věže, 
ostnaté dráty a minované pole na hranicích, aby se zabrá
nilo útěku a přece na 60,000 lidí utíkalo tudy v nebezpečí 
života. A teď jakmile se objeví skulina v železné oponě 
uniká na sta nespokojených, ponejvíce mladých lidí.

Národ a vláda stojí proti sobě. Národ, na který se p. 
Spurný odvolává, má jen opovržení pro něho. “Ty slzy v 
očích a pocity těžké bolesti”, které projevuje p. Spurný nad 
krajany protože se museli vystěhovat, my dnes pociťujeme 
nad celým československým národem v jeho zajeti.
ČS. OSLAVA KRAJANSKÁ.

Na oslavu komunistickou v květnu či červnu nikdo z nás 
nepojede. Američtí krajané se chystají na československý 
den svobodných občanů.
VÝPRAVA ČSNRA.

Chicagská výprava Československé národní rady americké 
vyjíždí autobusem dne 29. června. První noc přenocuje v 
Niagara Falls na kanadské straně, druhou noc v Kingston. 
Dopoledne dne 1. července přijede do Montrealu, kde bude 
po tři dny, 1., 2. a 3. července, aby si prohlédla světovou 
výstavu a zúčastnila se hlavních krajanských oslav, večeře a 
taneční zábavy v sobotu večer, sokolského sletu v neděli 
odpoledne na výstavišti na ostrově sv. Heleny a večer kul
turního festivalu, o kterém pořadatelstvo píše následovně:

ČESKOSLOVENSKÝ DEN NA SVĚTOVÉ VÝSTAVĚ.

NOVOTNÝ NA EXPO 67.

Československý vládní den je již za námi. Přijel president 
Novotný a odejel zase domů. Byl přivítán úředně zástup
cem kanadské vlády, jinak jeho návštěva zapadla. Kanadští 
krajané rozumně se rozhodli se ničeho nezúčastnit, nede
monstrovat, neupozorňovat na jeho přítomnost v Kanadě. Z 
Chicaga byly vypraveny dva autobusy, z New Buffalo jeden 
autobus a tito účastníci — někteří snad nevědomky —- při
vítali jednoho z nejzavilejších zastánců Stalina a stalinismu. 
Dali se dokonce s ním vyfotografovat.

Naše Hlasy, vydávané v Torontu, uveřejnily na první stra
ně čísla ze dne 13. května článek věnovaný Antonínu No
votnému. Doufáme ,že se také postaraly, aby se výtisk do
stal do jeho rukou a do československého pavilónu jeho 
průvodcům. Zčásti otiskujeme:
PRESIDENTU ČESKOSLOVENSKÉ 
SOCIALISTICKÉ REPUBLIKY.

Pane presidente!
Vaše návštěva světové výstavy v Kanadě je vhodnou pří

ležitostí, abychom Vám adresovali jak za český tak sloven
ský národ několik slov, která by měl sotva kdo odvahu říci 
Vám v Praze. Vaši návštěvu a československou účast na vý
stavě upřímně vítáme, pokud si je smíme vykládat jako 
snahu o sblížení a dorozumění se Západem. Jsou rozhodně 
lepší politikou než dodávky zbraní Škodovkou a ostatními 
zbrojovkami Severnímu Vietnamu. My emigranti, kteří jsme 
odešli z Československa po únoru 1948, protože jsme nesou
hlasili s násilnou změnou vládní soustavy, jsme hrdi na čes
koslovenskou exposici v Montreale stejně jako naši krajané 
doma, protože co Československo vystavuje, představuje z 
dobré poloviny, ne-li víc, ne Vaše dnešní, ale to Českoslo
vensko, které jsme musili v roce 1948 opustit. Ani Vy nebu
dete jistě tvrdit, že na příklad třebechovické jesličky jsou 
projevem Vaší dnešní politiky, a nikoli prostoty české duše. 
Jsme však rádi, že jste konečně objevili, že Československo 
žilo i před “únorem”. Čeho však ze srdce litujeme, je, že jen 
nepatrná část našich lidí, žijících na československém území, 
bude mít příležitost vidět montrealskou výstavu. Ta výstava 
není totiž jen československý pavilón, nýbrž výstavou všech 
národů, a znají-li naši lidé doma své výrobky, jistě by jim 
jen prospělo, kdyby viděli také výrobky ostatních národů a 
kdyby kromě výstavy se mohli projit všedním Montrealem a
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přirovnat ho к všednímu životu v Praze a kterékoliv obci 
doma. Při té příležitosti chtěli bychom Vám poradit:

Nemařte všechen svůj pobyt v Kanadě pochůzkami po vý
stavě. Tam uvidíte jen vrcholná díla světového snažení. Vás 
jako presidenta státu měl by však daleko víc zajímat všední 
život obyčejných lidí. Vezměte si drožku a prohlédněte si 
Montreal. Navštivte jeho obchody, pozorujte organisaci de- 
tajlního prodeje, věnujte pozornost dopravě, podívejte se, jak 
bydli obyčejní lidé a dejte se poučit, jak dlouho trvá, než se 
opraví porouchaná střecha, vadná koupelna, nepracující led
nička, jak brzy lze nahradit opotřebovanou pneumatiku a 
jak dlouho se čeká na jakoukoliv správku vůbec. Neříkáme, 
že se všechno opraví okamžitě a na místě, ale přirovnejte 
rychlost oprav kanadských ke kalvárii československých ob
čanů, kteří se marně domáhají, aby jim do bytu nepršelo, 
mají-li to štěstí, že bydlí vůbec. Zjistěte si také, jak rychle 
si lze opatřit v Kanadě byt a zase to přirovnejte к tomu, 
jak se žije v Československu. Seznámíte-li se takto s všední 
Kanadou, zjistíte, že ačkoliv je to kapitalistická země, a 
ačkoliv jsou tu věci, s nimiž mnoho lidí nesouhlasí (mohou 
to říci otevřené a nikdo je za to nezavírá), je to přece jen 
země (stejně jako Spojené státy, stejně jako Velká Britanie 
nebo skandinávské země nebo Západní Německo), kde se dá 
normálně žít, země, kde není nouze o potraviny, země, kde 
je dostatek textilií, země, kde lze kdekoliv najít byt, země, 
kde lze najít práci, země, kde mohou být lidé spokojeni, 
nemají-li nadměrné požadavky. Hlavně je to však také ze
mě, kde lze otevřeně říci, s čím nejsou občané spokojeni a 
domáhat se nápravy tak dlouho, až jí dosáhnou. Přirovnejte 
to všechno к tomu, co je v Československu, a můžete-li, řek
něte nám, proč všechno to, co dělá život v Kanadě normál
ním, není v Československu?

Především byste se měl zamyslit nad tím, proč zatím 
všechny světové výstavy se pořádaly jen na Západě a žádná 
ještě za “Železnou oponou” ? Jednou z hlavních příčin je 
asi ta, že žádná z Vašich zemí nestojí o to, aby Vaši lidé 
poznali skutečnou životní úroveň na Západě. Jiná je, že byste 
se pravděpodobně neodvážili otevřít hranice tolika návštěvní
kům, kolik jich přijede z celého světa do Montrealu. Je 
možné ukazovat Potěmkinovy vesnice několika stovkám lidí, 
ne však statisícům nebo dokonce milionům, kolik jich při
jede do Montrealu. Konečně je tu také nemálo závažná 
technická překážka: dokázala by na nříklad Praha ubytovat 
návštěvníky podobné výstavy?

Zodpovíte-li si všechny otázky, před něž Vás staví mont
realská výstava, nedojdete к jinému závěru, než že šílenci, 
kteří radili Vašemu vedení, aby násilím smetlo košickou do
hodu politických stran převratem z února 1948, přivedli Váš 
režim к dokonalému úpadku. Po dvaceti letech je životní 
úroveň československého lidu nižší, než byla před únorem 
1948. Ještě v Košicích jste v roce 1944 uznávali, že česko
slovenský průmysl a československé zemědělství a jejich or- 
ganisace nejsou na takové výši, aby mohly být převedeny do 
státní správy. Uznávali jste, že zestátněny mohou být jen 
velké podniky a že soukromá výroba je stále ještě nutná к 
výživě a zásobování obyvatelstva. V únoru 1948 jste utekli 
od dohody s ostatními stranami, zestátnili jste kde jakou díl
ničku a začaly organisovat zemědělská kolektivní družstva. 
Výsledek se dostavil velmi brzy: hospodářský život se roz
vrátil. Pokud šlo o potřeby obyvatelstva, byli jste s to, sem 
tam vyrábět v nejnutnějšim množství věci nové, ale nedoká
zali jste organisovat opravy, ba ani jste na ně nepomýšleli. 
A zemědělská družstva se ocitla ve slepé uličce přesně tak, 
jako zkrachovaly sovětské kolchozy. A abvste tento do nebe 
volající nesmysl udrželi při životě, zavedli jste policejní re
žim, jemuž padli za oběť stovky nejen nekomunistů, ale i 
Vašich vlastních lidí..........

S Vašich rukou sotva kdo smyje krev Jana Buchala, dr. 
Milady Horákové, Záviše Kalandry a dr. Oldřicha Pecla, po
pravených o dva roky dříve na základě stejně falešných do
kladů. Co jste od té doby učinili к obnově práva a spravedl
nosti? Nejen, že jste se veřejně nepřiznali к zločinům pá
chaným v době nejsurovějšího stalinismu, nýbrž ani jste ne

potrestali pravé vinníky. Teď však к nám posíláte svého 
agenta, pana Grišu Spurného, předsedu Čs. ústavu zahranič
ního a chcete, abychom Vám dělali na montrealské výstavě 
štafáž a zapomněli, proč jsme si hledali po roce 1948 nový 
domov za mořem.

Poraďte především panu Spurnému, aby to, co piše do 
“Československého Světa”, psal jen pro zábavu svých nej- 
bližších přátel, ne však pro veřejnost, protože se usvědčuje 
každou větou...........

Vrcholem všeho je však, když pan Spurný vyzývá к spo
lečným přípravám padesátého výročí vzniku Československé 
republiky. Společné oslavy těch, kdo republiku zakládali a 
budovali s těmi, kdo ji rozbili? Pana Spurného můžeme 
ujistit, že 28. října 1968 vzpomeneme upřímně založení Čes
koslovenské republiky a nebudeme si zastírat ani jejich vad. 
Čeho však bude vzpomínat a co bude oslavovat pan Spurný, 
je nám naprostá záhada a ani nestojíme o to, to vědět. Jsou- 
li však v řadách československých komunistů lidé, kteří za
čínají uznávat, že politika, kterou zahájili převratem v úno
ru 1948 byla omylem, pak jsme ochotni s nimi upřímně 
diskutovat.

Českoslovenští komunisté nemohou s místa, protože potla
čili politické svobody, které byly základem první republiky: 
svobodu tiskovou, svobodu shromažďovaci a svobodu spolko
vou a pokud je neobnoví, nemají nejmenší naděje, že se něco 
v Československu podstatně zlepší. Že je zničení drobné sou
kromé výroby největším okovem znemožňujícím vzestup 
československé životní úrovně, je nabíledni. Kdyby však i 
stokrát uznali komunisté tuto základní pravdu, je nepřed
stavitelné, jak by mohlo dnešní komunistické vedení pře
svědčit bývalé řemeslníky a rolníky, že při obnově drobné 
soukromé výroby nejde opět jen o trik, který bude okamžitě 
zrušen, jakmile splní svou úlohu nebo jakmile se zrněni ná
lada komunistického vedení. Nabýt ztracené důvěry je dnes 
pro komunisty nejtěžším problémem. Obnoví-li však tisko
vou, shromažďovaci a spolkovou svobodu, mohou znovu pro
budit soukromou iniciativu a získat zájem občanstva o pod
lomené národní hospodářství. Obnovení tiskové a shromaž- 
ďovací svobody by také řeklo komunistickému vedení, kdo z 
jeho členů je největší překážkou na cestě к lepši budoucnosti.

Zatím, jako každý policejní stát, viděli komunisté v kaž
dém občanu jen nepřítele. Jako první musí proto teď uká
zat, že mají důvěru v občanstvo. To mohou dokázat na pří
klad tím, že otevřou hranice a dovolí každému svobodně 
cestovat, tak jako svobodně cestují občané západních států. 
Čím méně překážek budou komunisté klást svým občanům 
v tomto směru, tím méně bude těch, kteří se z cesty do za
hraničí nevrátí, protože se přesvědčí, že není nijak snadné 
založit si novou existenci v cizině.

К tiskové svobodě, bez níž je jakýkoli pokrok zcela ne
možný, patři také volná výměna názorů a tiskovin se za
hraničím. Pane presidente, i Vy se jisté pamatujete, že za 
první republiky jste si mohl volné a bez pronásledování 
koupit sovětskou Pravdu nebo Izvěstije, německou Rote 
Fahne či francouzskou ĽHumanité na každém novinářském 
stánku. Vaše Rudé Právo se smí volně dovážet do celého 
světa, pokud je o ně zájem. Proč byste neuplatnil tutéž zá
sadu i pokud jde o “emigrantské”, t. j. svobodné časopisy 
vycházející v české nebo slovenské řeči v cizině a nedovolil 
jejich prodej v Československu? Je-li Vaše návštěva v 
Montreale a Vaše účast na tamní výstavě skutečně pokusem 
o sblížení se Západem, ukažte to také nějakým zřetelně mlu
vícím skutkem ve vztahu к české a slovenské emigraci. Ta
kovým skutkem by mimo jiné bylo na příklad to, kdybyste 
otiskli náš článek v “Rudém Právu”, a my otiskneme vaši 
odpověď v “Našich Hlasech”, ať je jakákoliv. A povede-li 
takováto naše diskuse к nějakým závěrům, snad by se dalo 
uvažovat i o tom, že jednou budeme oslavovat vznik první 
republiky společně. Zatím je taková možnost, jak jistě uzná
te, vyloučena, rozhodně ne však naší vinou. Je na vás, aby
ste ukázali, že jste se přiblížili lidským zásadám Masary
kovy republiky.
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CESTOVNÍ HOREČKA.

Čechoslováci vždy rádi cestovali. Za první republiky se 
jezdilo hodně к moři, do Jugoslávie pravidelně celé vlaky 
Čechoslováků, jezdilo se do Paříže, po celé Evropě. I dnes 
se z Československa jezdí do ciziny, každý je zachvácen 
touto horečkou. Ovšem ponejvíce se jezdí do "socialistických 
států”, poněvadž na západ jsou hranice mnohým uzavřeny. 
Státní statistický úřad si vede přesné záznamy o cestovním 
ruchu, hlavně se zajímá z jakých důvodů se jelo. Když např. 
žádá občan o povolení navštívit strýčka v Americe, musí 
vyplnit dlouhý dotazník, jaký je to člověk, kdy odejel do 
Spojených států, proč odejel, co tu dělá, kolik vydělá, s kým 
se stýká atd. Ovšem jede-li se směrem východním, tato sta
rostlivost a zájem o příbuzného odpadá. Loňského roku jelo 
1,640,000 občanů do “socialistických států”, ponejvíce do Pol
ska, Maďarska, Bulharska. Do kapitalistických zemí jela 
jenom jedna desetina celkového počtu turistů a to 137,000. 
Do toho se však počítá Jugoslávie, protože nepodepsala do
hodu o bezdevizovém cestovním ruchu (jinak řečeno, nechce 
přijímat čs. koruny). Ve skutečnosti, když odečteme komu
nistickou Jugoslávii, na kapitalistické země zůstala jen po
lovina, čili méně než 5 procent celkového počtu turistů, a z 
těchto 60,000 lidi většina jela к známým a příbuzným přes 
hranice do Rakouska a Německa.

Na činnost Rady:
Mr. Ing. Stephan Papanek, Chicago ..............................$50.00
Mr. & Mrs. Ant. Filipi, New York................................. 10.00
Mrs. Samuel Vicik, Chicago............................................ 5.00

Obnovte své předplatné Věstníku 
- $2.00 ročně -

ČSL. PAVILÓN NA EXPO 67.
New York. —■ Nelitujeme peněz ani námahy, spojené s 

návštěvou československého pavilónu na světové výstavě 
Expo 67 v Montrealu. Pavilón komunistického Českosloven
ska patří jistě к nejzajímavějším z celkového počtu 63 ex
posic různých zemí. Je postaven na jednom z nejvýhodněj- 
šich míst “Ostrova sv. Heleny”, jeho budova má jednodu
chou, vkusnou a účelnou konstrukci a jistě se libí všem 
návštěvníkům.

Ještě víc než architekti a návrháři se však přičinili praž
ští “agitpropčíci”. Na celém severoamerickém kontinentě 
totiž neuvidíte na tak malé ploše tolik všelijakých svátých, 
“Poslední večeří Páně” počínaje a velkými obrazy předsta
vitelů duchovenstva a krásným “Třebechovickým betlémem” 
konče. Lež mluví nanejvýš polopravdy, skutečnost je rafino
vaně zastřena, tichá hudba, provázející vás přítmím paviló
nu, uspává к příjemnému spánku, za nimž není možno ani 
vytušit střízlivou skutečnost dnešního Československa.

Hned u samého vchodu do pavilónu čtete, že “vstupujete 
do stánku země, která jdouc po cestě socialismu, je věrná 
humanismu — páteří celé čs. historie”. Spojíte-li s tímto 
tvrzením sousední citát z komunistické ústavy, podle něhož 
“všichni občané jsou oprávněni к práci а к odměně podle 
její kvantity a kvality, jakož i její společenské důležitosti”, 
máte nabýt dojmu, že komunismus je tou nejvyšší formou 
humanitní demokracie, jejíž výsledkem je i tento pavilón.

Kromě nádherného skla a výšivek — tedy oborů průmy
slové výroby, к níž položili základy někdejší drobní soukro
mí podnikatelé dávno před komunistickým uchvácením moci, 
kromě svatováclavských korunovačních klenotů, vzácných 
vydání bible a jiné náboženské literatury není toho ve sku
tečnosti mnoho, co upoutá pozornost diváka.

V kanadské provincii Quebeku, každá druhá vesnice nebo 
městečko, ve velkých městech každá druhá ulice, nesou jmé
no nějakého “svátého”. Pražští komunisté tomu zřejmě vě
novali náležitou pozornost a divák neznalý skutečných po
měrů, se patrně s rozhořčením otáže: “Co vlastně proti těm 
komunistům mají? Vždyť je tu tolik náboženských před
mětů!”

Zastavte se chvíli před projekčním plátnem, na němž jsou 
promítány módní novinky. Jsou tak vkusné a originálni, že 
by těm hezkým pražským manekýnkám mohly závidět i mo
dely na zdejší “Fifth Avenue”.

Zeptejte se však na cenu takového líbivého dámského ko- 
stýmku nebo krajkového kloboučku! Stály by mnohem více 
než celoměsíční plat nejlépe placené soudružky, nehledě 
ovšem к tomu, že v obchodech takové zboží na prodej vů
bec neexistuje.

Komunisté prezentují v čs. pavilónu vše způsobem vzbu
zujícím pravděpodobný dojem, že dnešní Československo je 
zemí blahobytu, bezstarostné nálady, skutečného štěstí, že 
je to “země úsměvů”.

Chápeme, že každý stát vystavuje to nejlepší, čím se mů
že pochlubit. Pražští komunisté se však chlubí většinou “ci
zím peřím”, výsledky tisícileté kultury a vzdělanosti, již bylo 
dosaženo dávno před bolševickou Říjnovou revolucí nebo 
dokonce před ubohým pučem z roku 1948.

Československý pavilón je hezkým snem — dnešek ko
munistického Československa však je více šedivou realitou. 
To ovšem v čs. pavilónu neuvidíte. (R. — A.L.)

PAMATUJTE NA RADU SVÝM PŘÍSPĚVKEM!

Schvalujete-li pevné zásady a postoj Rady к 
nejdůležitějším otázkám dnešního vývoje, 

získejte nám nové členy!
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KDO POJEDE Z ČSSR NA EXPO 67?

Rozhodně nepojede prostý občan. Ze zaměstnanců v čs. 
pavilónu, instalatérů, odborných pracovníků, překladatelů, 
číšníků, kuchařů do restaurací pojedou sem ti “spolehliví” — 
alespoň pražská vláda doufá, že budou a že neutečou, proto 
je opatrně vybírala.

Zájezdy na světovou výstavu organizuje Čedok v Praze a 
“jiná možnost soukromých cest za československé peníze 
není,” přiznal Reportér ve své zprávě.

I když čs. občan projde zkouškou prověřování státní spo
lehlivosti a obstojí před tajnou policií, která stále vede přes
né záznamy o “kádrovém a politickém profilu” svých obča
nů. nemá žadatel ještě vyhráno, neboť narazí na další pře
kážku devizových opatření. Celní a devizová prohlášení jsou 
součástí cestovních dokladů, a to není laciné. Jen na tisko
pis žádosti o povolení překročení hranic při výjezdu a při 
návratu s pobytem v cizině delším než 4 dny musí nalepit 
kolek za 300 Kčs. (to pro mnohé lidi znamená týdenní plat). 
Po předložení cestovního dokladu a celního prohlášení opa
třeného kolkem státní banka (tedy režim) prodá pak cestu
jícímu zahraniční valuty a na tom zase nehorázně vydělá. 
К úřednímu kursu se připočte 125 procent přirážka — tomu 
se říká turistický kurs — а к tomuto úhrnu se připočte dal
ších 125 procent — a tomu se říká správní poplatek na roz
voj turistického ruchu. Americký dolar se tedy neprodá čs. 
občanu za 7, nýbrž za 36 Kčs. Čs. občan by musel tedy za
platit 18,000 Kčs. za přeplavbu neb letadlo v ceně $500. To 
u mnohých znamená roční příjem. Ušetřit si na cestu do 
Kanady je dnes nemožné. I Rudé právo přiznává, že jedna 
mzda nestačí ani na výživu rodiny a proto “pracovní příjem 
ženy je nezbytný pro existenci rodiny”. Kdepak by si kdo 
mohl ušetřit na výlet do Kanady (leda že by měl zaječí 
úmysly a byl ochoten na to vše obětovat).



Z UDÁLOSTÍ V ČESKOSLOVENSKU.
KOMUNISTICKÁ KONFERENCE V 
KARLOVÝCH VARECH.

Konference se konala ve dnech 24. až 26. dubna. Nezú
častnily se Albánie, Holandsko, Jugoslávie, Rumunsko, Island, 
a Švédsko vyslalo pozorovatele. Konference se především za
bývala otázkou bezpečnosti Evropy, hlavně zahájení úsilí, 
jak podkopat a rozvrátit jednotnost a přesvědčení národů o 
nutnosti dalšího členství obranného společenství organisace 
NATO, jejíž pakt vyprší r. 1969.

Jak shrnují pražské Literární noviny, konference . . . “ne
schválila žádné dogma, na které se musí přísahat a které 
lze nejen dodržovat, ale od kterého je možno se i uchýlit. . . . 
Některé z evropských komunistických stran se konference 
nezúčastnily. Nicméně — nebyly exkomunikovány. . . . Před
pokladem je zdánlivě logický a normální požadavek — uznat 
status quo v Evropě. Konference se obrátila s výzvou ke 
spolupráci к socialistickým a sociálně demokratickým stra
nám západní Evropy. . . . Nechyběl ani apel ke katolíkům, 
s jejichž silným hnutím musí počítat Gomulka v Polsku a 
Longo v Itálii. Nicméně pro komunistickou část Evropy a 
pro řadu jejich stran zůstávají některá fakta, z nichž se 
slevit nemůže a nechce.”

Každý delegát chránil zájmy své země a poukazoval na 
vlastní bolesti.

Walter Ulbricht, první tajemník komunistické strany Vý
chodního Německa, prohlásil: “Ke strategii imperialismu 
USA patří právě tak válka ve Vietnamu, jako politika ‘sta
vění mostů’ к národům východní Evropy. Účelem je podko
pávat hospodářskými prostředky a psychologickým bojem 
socialistické společenské zřízení. Tato linie byla též přejata 
také do programu nové vlády Západního Německa . . . Bonn
ská vláda vypracovala к uskutečnění svých cílů plán, v je
hož první etapě má být připojení Západního Berlína к Zá
padnímu Německu, a pronikání do komunistických zemí. V 
druhé etapě má být Východní Německo v rámci vnitroně- 
mecké policejní akce zlikvidováno a připojeno к západoně- 
meckému státu . . Komunisté znají velmi dobře tyto prak
tiky, a proto se jich tolik obávají.

Luigi Longo, generální tajemník komunistické strany Itá
lie, řekl mimo jiné: “S hlediska italských zájmů není žád
ných námitek к tomu, aby nemohli být dva němečtí velvy
slanci v Moskvě nebo v Bukurešti, či aby Itálie musela upu
stit od svého zastoupení u obou německých států.

Přikládáme velký význam iniciativě socialistických zemí v 
duchu linie bukureštské konference, a prohlášení, jež na kon
ferenci učinil soudruh Březněv, že: ‘SSSR není proti zlep
šení svých vztahů к Západnímu Německu’.”

Odvážně promluvila předsedkyně komunistické strany Špa
nělska Dolores Ibarruri, když si úvodem dovolila prohlásit, 
že dnes v komunistickém hnutí už nikdo nepřipouští metody 
a praktiky, které by mohly narušit samostatnost kterékoli 
strany při určováni její politiky. Dále řekla: “I když se snad 
někteří zaleknou a budou to považovat za ‘kacířství’ španěl
ských komunistů, tvrdíme, že není možno zavírat oči před 
změnami, к nimž dochází uvnitř katolické církve. Encyklika 
‘Pacem in terris’, druhý vatikánský koncil a v poslední době 
encyklika ‘Populorum progressio’, znamenají důležité kroky 
katolické církve к přizpůsobení se současné době.”

Finský delegát prohlásil, že největší nebezpečí na Severu 
vidí v tom, že dvě severské země — Dánsko a Norsko — 
jsou členy NATO. Zájmům Severu a všech evropských zemí 
odpovídá úsilí organisovat diskuse a akce, které by směřo
valy к tomu, aby obě tyto země z NATO vystoupily, к 
čemuž dánský delegát doporučuje iniciativně organisovat vý
měnu názorů na problémy evropské bezpečnosti a klade dů
raz na iniciativu vůči evropským sociálně demokratickým 
stranám.

Nemůže zůstat bez povšimnutí, že v zájmu takovýchto 
akcí se vyskytlo v moskevské Izvěstiji doporučení jednoho 

z významných komunistických ideologů Fedosejeva, ne však 
pro Sovětský svaz, ale adresované satelitním státům, aby si 
vybudovaly vládní systém, na kterém by se podílelo více 
stran, a ne pouze komunisté. A ovšem první, kteří by při
cházeli v úvahu jako spolupracovníci jsou sociální demokra
té, kteří též jako první byli likvidováni. Komunistům by to 
přidalo na respektu v západních zemích, a v satelitních stá
tech by to přivedlo četné poctivé občany к podílení se na 
zodpovědnosti za dnešní neutěšený hospodářský stav, nikoliv 
však na řízení státu.

Jak asi taková spolupráce vypadá podává obrázek z tra
dičního shromáždění dne 1. května na pražském Hradě ve 
Španělském sále, kde pod nadpisem “Čest a sláva nejlepším 
pracovníkům” sedělo 18 členů a kandidátů Ústředního vý
boru KSČ (vyjmenováno plným jménem), pak předseda Čs. 
strany lidové a ministr zdravotnictví dr. J. Plojhar, a pak 
už jen: “a další představitelé ostatních složek Národní 
fronty.”

O týden později president A. Novotný к svátku Dne vítěz
ství neopomenul zaslat vřelé pozdravy a ubezpečení před
stavitelům v Moskvě: “Komunistická strana Československa 
pokládá za svou prvořadou internacionální povinnost napo
máhat к stmelování a zvyšování akceschopnosti mezinárod
ního komunistického hnutí, jež je avantgardou všeho pokro
kového a mírumilovného lidstva.”

Oznamte laskavě změnu 
adresy.
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PRESIDENT NOVOTNÝ V MONTREALU.

Přiletěl s osmdesátičlennou skupinou, včetně ministra za
hraničí Davida do Ottawy. Byl uvítán jako oficiální host ka
nadské vlády a jednal s ministerským předsedou a jinými 
vládními činiteli. V projevu volal po spolupráci a koexistenci 
a prohlubováni obchodních styků. Zmínil se o německém 
revanšismu, ale taktně se vyhnul narážkám proti USA. Dne 
16. května se pořádal na výstavišti Čs. den sponsorovaný 
pražskou vládou, na kterém dominoval opět Novotný svým 
projevem a setkáním s krajany, kteří se propůjčili jako sta- 
fáž, hlavně z řad kanadských krajanů a organisovaných zá
jezdů z USA.
KŘESŤANSKO-MARXISTICKÝ DIALOG.

V Mariánských Lázních v Čechách se konala třídenní 
schůzka vědců a theologů ze Západního Německa a Čs. aka
demii věd. Obě skupiny se shodly na tom, že “skutečná svo
boda musí dát každému jednotlivci moc к plnému využití 
jeho tvořivé síly.” Neshodly se však na tom, jakou cestou 
tohoto cíle dosáhnouti, avšak byly zajedno, že dnes, kdy lid
stvo má možnost zničit sebe samo, takovéto rozpravy jsou 
více než užitečné.
OBCHOD S VÝCHODEM.

Čs. národohospodáři přerušili jednáni se Sovětským sva
zem týkající se nákupu dopravních tryskových letadel. Rusi 
požadovali přemrštěné ceny a vyplacení v dolarech. ČSR se 
nyní zajímá o nákup letadel Boeing 77 z USA.
AKADEMIK J. HEJROVSKÝ ZEMŘEL.

Narodil se v Praze 1890, proslul v celém vědeckém světě 
jako objevitel polarografické metody. R. 1959 byl za své 
dílo jako první čs. občan vyznamenán Nobelovou cenou. Byl 
členem řady zahraničních vědeckých institucí a nositelem 
vyznamenání.

Nové přísloví v ČSR: “Co tě nepálí, nepiš.” —aš—



FRANK V. JELÍNEK:

"CESTOU KE ZBOROVÚ".
Jest 16. června 1917 — čtyři hodiny ráno. Od východu se 

objevují červánky a jemně hladí krajinu pokrytou hustou 
rosou. V ukrajinské vesnici Orvjanících je živo. Je zde roz
ložen I. prapor a granátčický oddíl 3. pluku Jana Žižky z 
Trocnova. Dnešní den je pro nás památným, neb je to den 
našeho odjezdu na frontu. V 6 hodin ráno, za zvuku hudby 
a zpěvu opustil pluk tuto milou vesničku a vydal se na po
chod do nedaleké železniční stanice, Doumbrovice. Odtud 
dvěma vlaky odejel přes Berdičev, do frontového pásma 49. 
armádního sboru generála Selivačeva. V Berdičevě, násled
kem přibírání více vagonů, byla zde delší zastávka, a toho 
využili naši hudebníci, vyšli na peron a po celý čas zastávky 
tam koncertovali.

Cítil jsem se tak volný. Není tomu ani deset měsíců co 
jsem se tudy ubíral jako psanec, bez přístřeší a bez výživy, 
bez znalosti ruského jazyka a ruských poměrů, na cestě do 
Kijeva, kde jsem chtěl vstoupit do československého vojska. 
Zde však v Berdičevě carská policie mě chytla a předala do 
zajateckého tábora. A hle! — dnes tudy projíždím jako český 
voják-granátčik, s ruskou výzbrojí a s anglickými granáty. 
Usedl jsem ve vagonu a jal se přečítati ve svém zápisníku. 
Mé vzpomínky jsou plné drsného života se vzrušujícími mo
menty, místy к neuvěřeni a přec jen pravdivé.

-J*
Dne 28. července 1916 ještě jako rakouský vojín, měl jsem 

službu závodčího polní stráže, v bažinaté řece Stochodu. V 
vřavě hrůzy pekelné kanonády a monotonního štěkotu kulo
metů, dostal jsem se do křížového ohně a hledě se zachránit, 
osudně jsem uskočil za křovisko, přímo do bažiny. Bahno 
nade mnou se uzavřelo a ještě jsem pocítil silný otřes jako 
výbuch granátu a na více se nepamatuji — tím pro Rakou
sko jsem byl mrtev. Dne 7. srpna 1916 jsem procitl na 
ruském odkolodku (sanitní stanice) a nemohl jsem ani věřit, 
že jsem to skutečně já a že žiju. Felčar mi řekl, že mne 
našli ruští sapeři, visícího na vrbových křoviskách a pro
tože jsem jevil známky života, tak ve zbědovaném stavu mě 
přinesli na odkolodek. Dne 15. srpna mě převezli do Rovna, 
do nemocnice. Tam se mne ujala ošetřovatelka sestrica 
Nasťja a umístila do pokoje, kde ležel četař, starodružinik, 
bratr Toník Hlavatý. Na dny ztrávené v rovenské nemocnici 
zůstaly mi ty nejkrásnější vzpomínky — roznítily ve mně 
novou víru, tu nejposvátnější, víru ve svůj národ.

Pohříchu z nemocnice jsem byl poslán na koncentrační ve
litelství a ti mě přidělili к pracovní rotě, za frontou kopat 
zákopy. V tomto trpkém rozčarováni uzrál ve mně plán, že 
jim uteču, ať se stane cokoliv. Ještě ten samý večer 29. 
srpna, vmísil jsem se mezi ruské rekonvalescenty a s nimi 
se dostal až do Berdičeva, kde mě chytla policie a předala 
do zajateckého tábora. Dne 13. září, v den mých 19. naro
zenin, bylo posláno 20 zajatců do Kazatina, na práci na drá
ze a mne přidělili к nim, abych pro ně vařil. V Kazatině nás 
umístili ve vagonech. Velitel této skupiny byl desátník Vaňka 
a ten záhy si našel nějakou soldátku a ztrávil s ní celé noci, 
nestaraje se o zajatce, co dělají no večerách. Věděl, že útěk 
by byl riskantní, neboť nádraží bylo plné slídivých oči tajné 
policie. Toto risiko jsem si vzal, odhodlán na vše. Dne 30. 
října večer spatřil jsem dlouhý nákladní vlak, stojící na 
páté koleji, byl vypraven do Kijeva. Pod záštitou temnoty 
vylezl jsem na lokomotivu a skryl se do uhlí. Mé nervy byly 
napjaté к prasknutí a rozbouřené srdce bušilo. Konečně — 
vlak se hnul kupředu a když později bylo mi zima, zahrabal 
jsem se více do uhlí a zakrátko usnul tvrdým spánkem.

❖ ❖ *
Rány kladiva a časté houkání lokomotiv probudily mě ze 

spánku. Oči jsem měl zalepeny prachem a jen tak mlhavě 
jsem poznal, že lokomotiva stojí v remizu a je podrobena 
prohlídce. Byl jsem v Kijevě. Kdvž dva policisté mne odvá
děli zapráskali mi nad hlavou karabáči. ale ani jednou mě 
neuhodili a to proto, že za každým krokem se ze mne valila 
mračna uhelného prachu. Rovněž i na nádraží cestující pře

de mnou uctivě ustupovali a dávali mi volný průchod jako 
samotnému caru. Inspektor nádražní policie, když mne spa
třil, nezdržel se smíchu. Kam tě čerti nosí, mouřeníne? kto 
ty takoj? — Prosím, vaše blahorodí, jsem Čech a rád bych 
vstoupil do československého vojska. Podaždi! — řekl a vzal 
telefon a zavolal do redakce Čechoslovana. Za necelou ho
dinu přišel pro mne policejní strážník a ten mne odvedl na 
Željanskou ulici čís. 30, к Národní radě. A tak dne 31. října 
1916, byť i ve špinavých hadrech od uhlí, avšak s čistým 
svědomím, podepsal jsem přísahu čsl. dobrovolce. Byl jsem 
přidělen к novému pluku, 3. pluku Jana Žižky z Trocnova.

* * *
Z nádraží se ozvalo první zvonění na náš vlak. Hudba 

ukončila koncert a hoši nastoupili do svých vagonů. Sotva 
vstoupili, ihned sborově začali zpívat Malátovu parafrázy, 
“Kdybys měla má panenko”. Zastrčil jsem zápisník a zpíval 
s nimi. Vlak se hnul a ze všech vagonů bylo slyšet neutu
chající nadšení, hlahol a zpěv. V Šepetovce náš pěvecký sbor 
se sešel v jednom vagoně a cvičila se marsejéza francouz
ský. Druhý den se cvičilo rusky “U boj u boj!”, sborový zpěv 
z opery Mikuláš Zrinsky, od Zajče. Pojednou ozval se straš
ný praskot a silné škubnutí vlaku, až někteří padli к zemi 
a vlak zastavil. Vyskávali jsme z vagonu a našim zrakům se 
naskytla divná podívaná. Bylo to přesně na rakouských hra
nicích, když náš vlak se náhle přetrhl — první část vjela na 
rakouské území a druhá část zůstala státi v Rusku. Tuto 
příhodu mnozí považovali jako předzvěst neblahé budoucno
sti, ale vlak se spojil a za veselé nálady se pokračovalo v 
jízdě a haličskou plání se ozýval Zajcův sbor: “Na boj, na 
boj! — My vragu pokažom, как umirajeť v boju geroj”. К 
večeru náš vlak přijel do Staré Zbaraže, kde jsme se utábo
řili na rozlehlé louce pod stany. Dne 19. června, v 1 hodinu 
ráno, vydal se pluk na pochod a večer dorazil do Tamopole 
as 30 verst (30 mil) vzdáleného a tam se utábořil v měst
ském parku pod stany. Dne 20. června v ranních hodinách 
vydal se pluk na další pochod a v odpoledních hodinách do
razil do Danielovky, kde byl den odpočinku. Dne 21. června 
ve večerních hodinách, vyrazil oddíl granátčiků jako před
voj, za ním postupoval I. prapor 3. pluku, velitel poručík 
Vobratílek. Za tohoto pochodu, zvláště při přechodu řeky 
Strypu, náš oddíl byl silně ostřelován nepřátelskou artilerii. 
Naštěstí neměli jsme žádné ztráty. Došli jsme na severní 
stranu Cecové a tam se zakopali. S ranním rozbřeskem nás 
přivítala nepřátelská artilerie, a granáty a šrapnely počaly 
zasypávati naše mělké zákopy. Nato ruská artilerie zahájila 
oheň a bubnovou palbou umlčela rakouskou artilerii; pod- 
ochranou dělostřelectva vtáhli jsme do zákopů. Z pravé stra
ny proti nám smutně se na nás usmívala kopcovitá kraji
na — hadovitě vinoucí se silnice, ohraničena bílými mezníky. 
Na vršku rozbitá škola, bílý kostelíček s uraženou věžičkou. 
Toť Zborov, který nám kynul na pozdrav.

(Pokračování příště.)

NEZÁVIĎTE ZDRAVÍ
a dobré nervy druhým, ale dejte na jejich dobrou radu a také oceníte 
kolik zázračně dobrého mohou udělati pro vás vskutku účinná léčiva: 
Když po delší době začnu opět pravidelně užívat Zdravi-tamin, tak 
mám pocit jako by se probudila ve mně nová síla к dalšímu žití — 
píše Anežka Kooyová z Detroit. — Trpěl jsem mnoho roků na dizziness 
(omámenost) v hlavě. Když jsem využíval asi 80 tablet čtyřlék BOL- 
VEN tak jsem to ztratil úplně — píše Sam Mrkal z Houston, Тех. — 
Zkusila jsem všelicos, čaje i léky od lékaře — ale jenom ty DANUBE 
herb tabletky pomáhají lehce, bez bolesti a zaručeně. A. Korbelík, New 
Buffalo, Mich. — I vám je obratem a pod zárukou pošle:

EUROPEAN DRUGS
P.O. Box 927 Laguna Beach, Calif. 92652
Bolven na 5 týdnů ...................................................... $2.90
Zdravi-tamin na 5 týdnů .......................................... $3.98
Zdravi-tamin na 10 týdnů jen ..................................  $6.98
Danube herb laxative tabletky..................................  $2.98
Moravské Mazání—1 pint .......................................... $3.00
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GUV. KERNER DO LIDIC, ILL.
V NEDĚLI, DNE 11. ČERVNA, NA 
VELKOU PIETNI SLAVNOST.

Letos připadá 25. výročí vyhlazení Lidíc. Američtí obyva
telé zdejších Lidíc vzpomenou onoho tragického dne velkou 
pietni slavností v neděli odpoledne dne 11. června. Hlavní 
zásluhu o uskutečnění slavnosti v tak velkém rozsahu má 
letos Crest Hill Women’s Civic League, která získala zájem 
širokého okolí a sousedních měst a spolupráce tamnějších 
organisací, veteránů, skautů, Lassies atd.

V minulých letech Crest Hill Women’s League se zúčast
ňovala vzpomínkové slavnosti, pořádané každoročně Česko
slovenskou národní radou americkou, které přináleží po 
všechna léta péče o pomník a malý park. Rok od roku se 
zúčastňoval větší počet organisací z okolí, až letos slavnost 
vyvrcholí v památný den.

National Broadcasting Co., která ve svých archivech vy
hledala filmy a rozhlasové projevy ze založení Lidíc, Ill., 
před 25 lety, vyšle své filmaře a fotografy. Nejen místní 
americký tisk, ale i chicagský deník Chicago Sun-Times bu
de o slavnosti referovat. Účastí guvernéra Otty Kerner a na
bývá lidická slavnost na významu.

V hlavních rysech program je následující: V neděli o 1. 
hod. seřadí se místní uniformované organisace, krojované 
družiny. Přesně v 1:30 bude vzdána pocta vlajkám u pomní
ku a kapela zahraje americkou hymnu. Slavnostní program 
zahájí pí. Albertová, předsedkyně Crest Hill Women’s 
League; ceremoniářem je Robert Kostele. Po invokaci Dr. 
Parhursta z Universalist kostela zapěje naše Lyra českoslo
venskou hymnu. Po krátkých projevech mayora města Knapa 
a p. Dominika Romana, původního majitele lidického majet
ku, má hlavní projev sám guvernér státu Illinois Otto Ker
ner. Místní pořádající organisace a Československá národní 
rada americká položí věnce u pomníku. Modlitbou bude za
končen pietni program u pomníku, načež průvod půjde (přes 
cestu, dva bloky) do St. Joseph’s parku, kde se bude v pro
gramu pokračovat. (Za nepříznivého počasí je zde přístřeší.)

V parku bude přečtena resoluce zákonodárný ze Spring- 
fieldu, za přítomnosti čtyř státních poslanců. Hlavním číslem 
bude recitace básně “Murder of Lidice” od slavné americké 
básnířky Edna St. Vincent Millay. Dramatickou recitaci 
přednese prof. Theodore Kundrát ze státní university, za do
provodu pěveckého spolku Lyry. Toto úchvatné dílo bylo 
nedávno předvedeno s velkým úspěchem na mezinárodním 
večeru na chicagském učilišti University of Illinois, Chicago 
Circle. Lyra pak zapěje několik národních písní, načež Vlasta 
Vrázová za Československou národní radu poděkuje americ
kému pořadatelstvu a zakončí program.

Masaryk Towers.
ĎALŠÍ KROK KU PŘEDU.

V stredu, dňa 3. mája, pred poludním sa konala dojímavá 
slávnosť na námestí veľkého Masaryk Towers projektu v 
New Yorku. Bolo to formálne uvítanie prvej rodiny, ktorá 

sa nasťahovala do tohoto ohromného obytného projektu, 
ktorého sponsorom je Slovenská Telocvičná Jednota Sokol.

Zvláštna rečnícka tribuna bola postavená na priestrannom 
námestiu a už o jedenástej hodine všetky stoličky boly ob
sadené obeceistvom. Brat A. J. Valášek, predseda Masaryk 
Towers korporácie a bývalý hlavný správca S.T.J. Sokol, za
hájil slávnosť krátkym prejavom. Vyslovil radosť nad tým, 
že projekt sa nachádza v tom štádiu, že sa doň už môžu 
nasťahovať rodiny.

Brat Valúšek potom požiadal Rev. Jána Shintaya, farára 
Slovenskej Evanjelickej Cirkve Sv. Trojice na 20. ulici, aby 
sa pomodlil. Brat Andrej Venglarčík, hlavný správca S. T. 
J. Sokol, pozdravil prítomných v mene svojej organizácie a 
prehovoril v krátkosti o Sokolstve.

Spevokol New York City Housing Authority pod vedením 
Clifforda Maxwella zaspieval niekoľko známych amerických 
piesní.

Pán Jason Nathan, predseda New York City Housing and 
Redevelopment Board, prehovoril o spolupráci s jeho telesom 
a Masaryk Towers spoločnosťou. Po ňom následoval Walter 
E. Washington, predseda New York City Housing Authority, 
ktorý je veľmi dobre známy svojou prácou na poli verej
ného ubytovania. Obaja ďakovali sponsorovi a direktorom 
za prácu, ktorá bola vykonaná.

Po nich následoval starosta mesta New Yorku, John V. 
Lindsey. V svojej reči Lindsey prehovoril o význame telesnej 
zdatnosti a práci, ktorú Sokolstvo koná a blahoželal direk
torom k ich úspechu. Niekoľko čiat cvičencov Župy M. M. 
Hodža vystúpilo a predstavilo verejnosti ukázku sokolskej 
práce. Cvičenie bolo prijaté veľkým potleskom.

Mayor Lindsey taktiež odovzdal prvej rodine, ktorá sa 
nasťahovala do Masaryk Towers, pánovi a pani Dean Berg
man, symbolický kľúč a metlu.

Taktiež obaja senátori zo štátu New York, Jacob K. Javits 
a Robert F. Kennedy, kongresníci Leonard Farbstein, Wil
liam F. Ryan, člen mestského výboru Robert A. Low a 
Percy E. Sutton, predseda Borough of Manhattan, poslali 
blahoželajúce telegramy.

Slávnosť bola zaklúčená modlitbou, ktorú predriekal Ra
bín Seymour Nulman ako aj výstupom cvičenstva Sloven
ského Sokolstva. Po slávnosti sa konala malá recepcia v 
úradovni Masaryk Towers spoločnosti. Taktiež prítomní ma
li príležitosť si prezrieť budovy ako aj telocvičnú a pla- 
várnu, nachádzajúce sa v tomto ohromnom komplexu. Bol 
to skutočne ďalší krok do predu v dejinách Masaryk 
Towers.

Zachraňte staré knihovny!!
Prohlédněte půdu, sklep!!

Mnoho starých knihoven bylo zrušeno. Úmrtím majitele, 
nepochopením jeho rodiny, přestěhováním se atd. ničí se 
cenné sbírky českých novin, kalendářů a knih. К záchraně 
těchto památek promluvil na mimosjezdové schůzi výkon
ného výboru ČSNRA prof. Stanley B. Kimball, který přijel 
z Edwardsville, Ill., kde se nachází část státní university, a 
to Southern Illinois University. Oslovil nás česky a jménem 
Historického klubu žádal, abychom zabránili těmto nenahra
ditelným ztrátám, zachránili české knihy a dali jim trvalého 
umístění v nové knihovně, která se nyní zakládá o slovan
ských a východoevropských národech v nové budově Elijah 
P. Lovejoy Memorial Library.

Bylo zachováno poměrně málo knihoven a památných spi
sů a časopisů, ač právě mnoho přistěhovalců právě z těchto 
zemí se usadilo v jižním Illinois. Máte-li staré sbírky neb 
české knihy a časopisy, neb víte-li o někom, kdo je má a 
věnoval by je universitní knihovně, dopíšte prof. Stanley 
Kimballovi, Peck Hall, Room 1219, Southern Illinois Univer
sity, Edwardsville, Ill.
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VÝZVA KRAJANŮM!

Československá národní rada vyzývá krajanskou veřejnost, 
aby se ve velkém počtu zúčastnila a svou přítomností podala 
důkaz svého uznání americkým občanům a organisacím za 
jejich velký zájem o Lidice.

Z úřadovny Rady bude vypraven bus; odjezd je stanoven 
přesně na 11:45 z 4125 West 26th Street, po krátkých za
stávkách v Ciceru a Berwynu. Okružní jízda $1.50. Přihlaste 
se co nejdříve: tel. LAwndale 1-7953. Žádáme své členy, aby 
laskavě nabídli volná místa v osobních autech svým přáte
lům. Z Lidic odjezd v 5 hod. odp., návrat do Chicaga v 6 
hod. Pořadatelstvo upozorňuje, že v St. Joseph parku budou 
stánky s občerstvením a zákusky po celé odpoledne.



Krajanská kronika PANORAMA, kte
rou ČSNRA připravuje к 50. výročí své
ho založení, zaznamená pro budoucí ge
nerace náš přínos Spojeným státům ame
rickým. V brožuře vysvětlujeme hlavní 
podrobnosti o chystaném díle, postupné 
budeme podávat bližší zprávy. Prosíme, 
přečtěte si pozorně brožuru a přiložený 
dotazník, který vám byl zaslán s brožu
rou. Rokujte o tom na schůzích nejen 
odbočky Rady, ale i ve spolcích, kde jste 
členy. Právě z organisací máme nejlepší 
odezvu: spolky, jednoty a řády se roz
hodly, že zvěční ve své historii záslu
hy zakladatelů a obětavých jednotlivců, 
kteří se nejvíce zasloužili o rozkvět jed
noty neb spolku. Často není již přímých 
potomků, kteří by zvěčnili památku 
svých rodičů a prarodičů, ale jsou tu 
vděční přátelé a nástupci v organisacich, 
kteří použijí této jedinečné příležitosti, 
aby vzdali svou úctu a dík. Možno vám 
psát nám anglicky neb česky a slo- 
venskv.

Dílo bude pozůstávat ze dvou částí: z historických úvod
níků ke každé kapitole a z předplacených životopisů. Tyto 
úvodní statě budou tvořit výmluvnou předmluvu к životopi
sům, které znázorní na jednotlivých případech, čím přispěli 
naši krajané ke zdoláni prérií středozápadu, při budování 
mést, к obohaceni amerického života.

Získali jsme již několik odborníků, kteří přislíbili popsat 
určitý úsek krajanské historie. Dr. Jiří Švejda, historik 
Amerického musea u Sochy svobody, napíše historickou stať 
o českém a slovenském přistěhovalectví; Rev. Andrew P. 
Slabey z Bethlehem, Pa., napíše o příchodu a působeni Mora
vian Brethren českého původu v sedmnáctém století; Dr. Joe 
Malík, profesor na arizonské universitě, popíše stručně his
torii krajanů v Texasu atd. Hledáme další odborníky, kteří 
by podali v kostce nejdůležitější o krajanech ve státech 
Illinois, New Yorku, Dakotách atd. Víte-li o povolané osobě, 
prosíme napište nám co nejdříve, abychom ji získali ke spolu
práci.

Naše dílo vyžaduje velkého úsilí a proto prosíme, abyste 
se všichni zapojili do práce. Pro každého je tu úkol, ať už v 
seznamování ostatních s Panoramou, sháněním životopisů 
mezi přáteli a ve spolcích, historických pramenů atd. Do
stáváme mnoho dotazů, jak bude kniha rozsáhlá, kolik bude 
stát jeden výtisk a podobně. To nikdo nemůže dnes vědět, 
bude záležet především na vás všech, jak nám budete nápo
mocni, dle toho bude kniha čítat třeba 300 stran, nebo 700 
stran, a to určí také cenu. Předplatitelé půl strany a více 
dostanou knihu zdarma, ostatním se bude počítat výrobní 
cena. Někteří si již zamlouvají další výtisky pro členy ro
diny a pro příbuzné v Československu. Pro ty též to bude za 
výrobní cenu.

Jak je PANORAMY třeba si uvědomila znovu redaktorka 
při čtení posledního vydáni “A Nation of Immigrants”, kte
rou napsal president John F. Kennedy když ještě byl sená
torem a usiloval o změnu přistěhovaleckého zákona. Po jeho 
smrti к novému vydání napsal úvod jeho bratr senátor 
Robert Kennedy. Autor vypráví o statisících, dokonce milio
nech Poláků, Italů, Irů, Němců a odhaduje počet českých 
přistěhovalců na pouhých 130,000. Ve třech stručných větách 
pak sympaticky líčí Sokol a český kulturní zájem o zpěv, 
literatruru a fysickou zdatnost. Jistě, že se to nestalo z ne
zájmu o slovenské a české přistěhovalectví, ale naší vlastní 
vinou, že nemáme díla o sobě, v kterém bychom byli udali 
nejdůležitější fakta o českém a slovenském přistěhovalectví 
a našem přínosu Americe. A tak je smutnou pravdou, že na 
dotazy amerických studentů a amerických dětí českých a 
slovenských rodičů nemáme odpovědi.

Proto musíme vydat PANORAMU. Pomozte nám!

300 YEARS OF CZECHS AND SLOVAKS IN AMERICA

PANORAMA
V nedeľu, dňa 21. mája, sa konala dojimava slavnost v 

T. J. Sokolovni v New Yorku. Východná Oblasť Českoslo
venskej národnej rady usporiadala oslavu storočnice dvoch 
krajanských priekopníkov, dra. Pavla Blahu a Petra Víťazo- 
slava Rovnianka. Obaja hrali veľkú rolu v boji za slobodu 
Československa a obaja mali mimoriadne dôležitý vliv na 
amerických Slovákov, Dr. Blaho svojimi zájezdami do Spo
jených štátov a Rovnianek ako novinár, zakladateľ Národ
ného Slovenského Spolku, Živeny a Slovenského Sokolstva.

Brat A. J. Valúšek, predseda Východnej oblasti ČSNRA, 
zahájil slávnosť krátkym príveťom. Vysvetlil účel slávnosti a 
predstavil veľký počet zástupcov krajanských spolkov, čes
kých a slovenských, ktorí prišli vzdať poctu týmto význam
ným činiteľom. Taktiež predstavil pani Boženu Boorovú, 
ktorá jela do Spojených štátov s drem. Blahom v roku 1912 
a ktorá oslavuje svoje 93. narodeniny. Prečítal omluvný do
pis Msgra. Cyrila Potočeka, ktorý mal predriekať modlitbu, 
ale pre mimoriadne povinnosti, ktoré sa naskytly, nemohol 
byť prítomný.

Hudba Tonka Bartoša zahrála výber slovenských národ
ných piesní, medzi ktorými bolo niekoľko zo západného Slo
venska, z kraja, z ktorého dr. Blaho pochádzal.

Dr. Juraj Slávik, ktorý poznal oboch oslávencov a ktorý 
s nimi spolupracoval, mal slávnostný prejav. Detajlne rozo
bral životné diela dra. Blahu a Petra Rovnianka. Jeho pred
náška bude neskorej vydaná ako brožúrka na pamiatku tých
to dvoch významných činiteľov.

Po jeho reči predseda Valúšek predstavil Inžiniera Palka 
Blahu a jeho manželku.

Dr. Mária Bohmová prečítala úryvok z knihy pána Jan- 
šáka, týkajúci sa zájazdu dra. Blahu do Spojených štátov.

Po ďalších číslách hudby Tonka Bartoša, krajanská pra
covníčka, Mária Václavková, ktorá vítala dru. Blahu pri je
ho príchodu do New Yorku, prehovorila v krátkosti a pre
čítala báseň básnika Roya, ktorá sa nachádza na hrobke dra. 
Blahu v Skalici.

Bola to veľmi dôstojná slávnosť, ktorej sa súčastnil krás
ny počet krajanských a spolkových predákov. Týmto si kra
janský New York uctil pamiatky svojich priekopníkov a 
budovateľov.
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Oslava slovenských priekopníkov.

Zašlete zdarma ukázkové číslo 
Vestníku na:

JMÉNO __ ______________________________ __ __ _____ _

ADRESA _____ _______________— ......     .. ... _



Delegace odevzdává šek na 
$1,000 p. Roger Stevensonovi, 
předsedovi správní rady John 
F. Kennedy Center for the 
Performing Arts.

Od leva, p. Emil Royco, 
pokladník SVU, pí. Barbora 
Lee Podoská, předsedkyně 
plesového výboru, p. Roger 
Stevenson a Dr. Josef Hašek, 
předseda washingtonské od
bočky ČSNRA.

Z Washingtonu, D. C.
Majales 1967, který pořádala odbočka Washington, D. C. 

Československé národní rady americké ve spolupráci s míst
ní pracovní skupinou SVU a Sokolem Washington, se vy
dařil nad všechno očekávání — jak společensky, tak pro
pagačně, tak i finančně. Mr. Roger Stevensovi, předsedovi 
správní rady John F. Kennedy Center for the Performing 
Arts, byl již odevzdán šek na zakoupení křesla v opeře to
hoto uměleckého střediska, které bude pojmenováno po T. 
G. Masarykovi.

Na Majales, do Shoreham hotelu, plesové síni Palladium, 
z našich amerických přátel mezi nás zavítali býv. poradce 
presidentů Kennedyho a Johnsona pro věci týkající se Dis
trict of Columbia, the Honorable Charles A. Horsky s paní; 
federální soudce ze státu Delaware, the Honorable Edwin 
D. Steel, Jr. s paní; vice-president First National Bank of 
Washington Mr. Bisselle s paní; býv. ředitel rozpočtu ve 
vládě presidenta Eisenhowera, the Honorable Percival F. 
Brundage s pani; Rev. Lowell R. Ditzen s pani (Mrs. Dit
zen je matka senátora Josepha D. Tydingse a přímý potomek 
Augustina Hermana. Je nutno podotknout, že Mrs. Ditzen 
je na svůj původ hrdá); dále Mrs. Marcella M. du Pont, 
světoznámý malíř a karikaturista Saul Steinberg a jiné 
osobnosti prominentní v americkém veřejném životě. Z na
šich polských přátel přišli Mr. Stefan Korbonski s pani (Mr. 
Korbonski je předsedou ACENU); Mr. Kwiatkowski s paní 
a řada přátel z polského klubu. Zastoupeni byli i naši ma
ďaršti, ruští a rakouští přátelé, vedle amerického námoř
nictva, jež zastupovala ošetřovatelka v hodnosti poručíka, 
Miss Kalista (čs. původu, třetí generace) se dvěma poru
číky.

Nemalou radost nám způsobila návštěva přátel z Kanady, 
manželů Zlámalových; z New Yorku paní Hurbanové, man
želů Lexových a plk. Alexandra Hesse; ze Charlotsville při
jeli prof. Vladimír Reisky-Dubnic s paní. Četně zastoupen 
byl také Belcamp v Marylandu, sídlo Baťových závodů, a 
to v osobě p. Fr. Nováka a jeho hostí. Litujeme jen, že mezi 
nás letos nemohli zavítat p. Augustin Doležal s pani Dole
žalovou, kteří jsou našimi věrnými příznivci.

V první části uměleckého programu zatančili pí. Milica 
Hasalová-Klavíková s p. Antonínem Švehlou půvabný val
čík, к němuž choreografii sestavila pí. Hasalová-Klavíková. 
V druhé části programu za klavírního doprovodu ses. Lídy 
Brodenové zazpíval br. Samko Krištofík písně, které měl 
rád president T. G. Masaryk. Nálada byla taková, že když 
na ukončení programu br. Krištofík zpíval směs národních 
písni, zpívalo s ním celé obecenstvo. Všichni účinkující skli
dili zasloužený potlesk.

К dobré náladě přítomných vybranou taneční hudbou při
spěl osvědčený orchestr Howarda Devrona.

Největší dík za úspěch plesu patří předsedkyni Majálesu 
ses. Barboře Podoské, která plesovým přípravám věnovala 
všechen svůj volný čas — a to vedle celodenního zaměst
nání. Velkou pomoc jí poskytla místopředsedkyně Majálesu 
ses. Emilie Roycová, která předsedala Majálesu v r. 1966. 
Přičiněním těchto dvou sester a jejich spolupracovnic a spo
lupracovníků vykonala odbočka ČSNRA v hlavním městě 
Spojených států velký kus národní práce.

(Poznámka z chicagské ústředny: Plesový výbor vydal 
velmi vkusný program, ilustrovaný kresbou budoucího stán
ku umění Kennedy Center, fotografiemi presidenta Masary
ka, Prahy, Komenského atd. Celý průběh večera byl bez
vadně připraven a proveden. Pořadatelstvo dokázalo, že mož
no pořádat společenskou událost s finančním úspěchem, což 
obzvlášť ve Washingtoně, městě přetíženém společenskými 
podniky, je těžkým úkolem. Potěšující byla účast americ
kých přátel, kteří věnovali dary na Masarykovo křeslo. Jak 
poznamenává Dr. Hašek ve svém soukromém dopise, letos 
Američané sami se hlásili a již na příští rok si zamlouvali 
stoly a dokonce vyžádali si českou Besedu.)

ČESKOSLOVENSKY DEN 
CHICAGSKÉ OBLASTI ČSNRA 

8. října 1967 
v sokolovně Havlíček-Tyrš
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VÝROČNÍ SCHŮZE ČSNRA 
V CHICAGU.

Mezisjezdová výroční schůze výkonného výboru Českoslo
venské národní rady americké se konala v sobotu a nedeli, 
dne 29. a 30. dubna v ČSA budove v Ciceru za přítomnosti 
místních členů a přespolních: z New Yorku, br. Vratislava 
Buška, za newyorskou oblast J. Babince a Jaroslava Šabata, 
za michiganskou oblast br. Jana Sklenáře. Zvoleni James V. 
Krákora za předsedajícího a zapisovatelé Václav Kubíček a 
Míla Ferjenčiková. Za členské národní organisace pozdra
vili zasedání br. Bušek za Společnost pro vědy a umění 
SVU, Anton Hruška za ČSA a Adolf Cierný za Slovenský 
Sokol.

Schůze měla ráz čistě pracovní po oba dny a při dobré 
organisací a přípravě bylo vykonáno mnoho práce. Byly 
předloženy zprávy úředníků: předsedkyně Vlasty Vrázové, 
místopředsedů, V. Buška, M. Ferjenčika, Františka Schwar- 
zenberga, tajemníka Břetislava Vaňka, pokladníka a za úřa
dovnu Františka Kratochvíla a revisní zpráva J. Krákory. 
Dále podány zprávy oblastních výborů — za New York, 
Michigan, Pacific, Chicago, clevelandský Krajanský výbor, 
odboček Washington a St. Petersburg; pak předloženy к 
rozboru zprávy výborů, kterým předsedají: organisační br. 
Krákora, politický František Schwarzenberg, tiskový Alois 
Šalomoun, výbor pro Panorama V. Vrázová, finanční V. 
Kubíček.

Na činnost Rady byly odevzdány tyto dary: odb. James 
Hoovrka, St. Petersburg, dalších $1,000, celkem $1,300; Kra
janský výbor, Cleveland, dalších $300, celkem $700; za chi
cagskou oblast odbočka Milada Horáková $300 a odbočka 
Západní Předměstí $200; Čs. ženská národní rada prvních 
$50 celkového obnosu $150 na chicagský rozhlas Rady. Po
zdrav z Miami a $25.00 zaslala býv. tajemnice Emilie Wel- 
clová-Růžičková. Zprávy o činnosti Krajanského výboru a 
odbočky James Hovorka vyvolaly zvláštní pozornost a pro
jev uznáni.

Výboru Panorama bylo doporučeno, aby v příštích člán
cích bylo zdůrazněno, že kronika bude pozůstávat vlastně ze 
dvou částí osobních životopisů a z historické části odborníků 
o krajanské Americe.

Zásady politických směrnic, odhlasované loňským sjez
dem ČSNRA, byly Radou dodržovány a znovu potvrzeny vý
konným výborem na mezisjezdové schůzi.

Po oba dny byl přítomen Dr. Ján Papánek z New Yorku, 
ředitel American Fund for Czechoslovak Refugees. Podal 
důležité informace o problémech uprchlíků, o novém přistě- 
hovaleckém zákoně v USA a těžkostech Amerického fondu 
pro čs. uprchlíky, m. j. vyvrátil zprávu, že by kanadská vlá
da měla úmluvu, či úmysl vracet čs. uprchlíky. Radě děko
val hlavně za její pevný postoj v politických zásadách, i za 
první pomoc, poskytovanou uprchlíkům v Chicagu.

PANORAMA
Zašleme zdarma brožuru s dotaz

níkem na udanou adresu. Dejte nám 
laskavě jména svých přátel, kteří by 
se zajímali o krajanskou kroniku.

Pište na: . -
Panorama Committee4 " '
Czechoslovak National Council
4125 West 26th Street
Chicago, Illinois 60623

Odb. T. G. Masaryk, Los Angeles.
Od poslednej valnej hromady našej odbočky, nový výbor 

sa plne zapojil do práce, tak ako to bolo prakticky najlep
šie. Schôdze boly pomerne dobre navštivené a členovia sa 
rozhodli usporiadať akciu na podporu čs. Sokola z príleži
tosti sletu, zapojili sa do akcie písania dopisov na senátorov 
a kongresmenov, usporiadali dôstojnú oslavu narodenín TGM 
za účasti br. Herbena a sl. Krajčovičovej, pomáhali finančne 
uprchlíkom v táboroch v Grécku. Získali sme celkom 5 no
vých členov a je nádej na viacej.

Za minulý mesiac práca našej odbočky bola sústredená v 
rukách nášho predsedu a s. Svidenskej, čo hlavných organi
zátorov Májovej zábavy, ktorá bola spojená s modnou pre
hliadkou. Ich práca ako i práca ostatných sestier a bratov, 
ktorí sa postarali o bohatý buffet a výzdobu sále, nebola 
nadarmo.

Zábava bola velice pekná, na veľmi dobrej spoločenskej 
úrovni a mnohí účastníci si priali, aby bola opakovaná.

Naše plány však týmto úspechom neskončili. Plánujeme 
usporiadať predstavenie opery Predaná nevesta, ktoré by 
predviedli členovia operného krúžku zo San Franciska. Tí 
samí, ktorí túto operu previedli pre tamojšiu odbočku. Už 
teraz robíme prípravy na dôstojné oslavy z príležitosti 28. 
októbra, tak aby o tom i tunajšia americká verejnosť bola 
informovaná.

Zpráva o činnosti Oblastného výboru Pacifickej oblasti. 
Zpráva tato je neúplná pre nedostatok informácií. Je nám 
však známo, že sa urobili pokusy o založenie odbočky v San 
Diegu, ale bez úspechu. Na minulej valnej hromade, kona
nej v L.A., bol zvolený nový výbor na čele s predsedom br. 
Čadekom a ako hlavný program je príprava oslav založenia 
ČSR za spolupráce s SVU a inými miestnymi organizáciemi.

V. Balejka, taj.

Odb. Dr. Milada Horáková, Chicago.
Odbočka konala svou schůzi ve čtvrtek 25. května 1967 v 

Moravském domě. Schůzi zahájil předseda odbočky bratr 
Frank Kratochvil v 8 hodin, přivítáním členů a hostí. Vy
zval přítomné, aby povstáním uctili památku zemřelé, za
sloužilé členky odbočky, Marie Vajčnerové. Ses. tajemnice 
Ludmila Kosová přečetla zápis minulé schůze, který byl po 
vyslechnutí přijat potleskem.

Bratr předseda vzpomněl 251etého výročí Lidíc a doporu
čil shromážděným, aby se přihlásili к autobusovému zájezdu 
do Lidic v neděli 11. června, kde bude pietně vzpomenuto 
tohoto barbarského činu. Dále upozornil na výročí smrti Dr. 
Milady Horákové dne 27. června, kdy tomu bude 17 roků, co 
byla popravena. Uvedl její hrdý výrok no rozsudku: Ráda 
podstoupím tento trest, tuto oběť, vím-li, že to národ posílí 
v odporu proti komunismu.

Pokračoval v informaci o PANORAMĚ, kterou vřele do
poručil, jak jednotlivcům, tak organisacím. Na konec vzpom
něl schůze Výkonného výboru ČSNRA, která se konala 29.- 
30. dubna, na které byly předneseny zprávy delegátů a kde 
bylo potvrzeno, že naše cesta a směr činnosti jsou správné a 
že v tomto duchu vytrváme.

Udělil slovo ses. Emilii Welclové-Růžičkové, která podala 
zprávu o činnosti Česko-amerického klubu v Miami, Fla.

Ses. místopředsedka Betty Janoušová mluvila o zájezdu 
do Kanady a br. Kratochvil to doplnil oznámením, že bude 
se konat tradiční výlet do zahrady manželů Krizových a to 
v neděli 23. července, což přítomný br. Kríza potvrdil.

Pan Martin Mráz promítl svoje slides, které Betty Janou
šová doprovodila výkladem.

Po skončení programu, bylo pohoštění.
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OUR NEW ADDRESS CSA STŘEŽÍ VAŠI BUDOUCNOST.

ČSA

Jestliže jste členem bratrské a sesterské podpůrné Jed
noty ČSA, jste kryt tím nejlepším životním pojištěním 
jaké může pouze bratrská jednota poskytnout!.

Jakmile se stanete členem Jednoty ČSA, tato přejímá 
veškerou zodpovědnost a závazky z vašeho členství ply
noucí.

Více než 60 organisátorů Jednoty, s dokonalou průpra
vou representuje ČSA ve většině států Unie a jest při
praveno podati vám veškeré informace týkající se vašeho 
životního pojištění a vypracovati vám individuální plány, 
které vám zaručí nejvyšší možnou ochranu pro vaši bu
doucnost.

ČSA má přes 270 řádů ve většině států Ameriky, v 
nichž naleznete bratrské prostředí, které vám nemůže 
poskytnouti žádná obchodní pojišťovna. Ovšem, kromě 
toho, členství v Jednotě ČSA opravňuje vás к řadě vý
hod jaké opět pouze bratrská jednota může poskytnouti.

Kdo Jednotu ČSA doporučuje? Téměř 113 let její služ
by desetitisícům spokojených členů. ČSA nikdy nezklame, 
neboť jest vybudována na základech stmelených z pocti
vosti a zodpovědnosti. ČSA chrání vaši budoucnost.

Staňte se jejimi členy, doporučte ji svým přátelům a 
známým.
Č.S.A. • 2138 S. 61 st Court, Cicero, III. 60650
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